

Building Systematic Theology: Lesson Three သူ့ထိန်စွဲဖိယွာစွဲဖိညါ ၵ တၢ်မၤလိသာ Contents

I. Introduction တၢ်ကတိၤလၢညါ

II. Orientation တၢ်န့ၣ်ကျဲ

A. Definition တၢ်အိၣ်ပညိ

- 1. Indicative တၢ်ကတိၤလၢအပၢ်ဖျါတၢ်တမံၤမံၤ
- 2. Factual တၢ်မွဲတၢ်တီ
- 3. Theological ဘၣ်ဃးဒီးယွာစွဲဖိညါ
- 4. Direct လိၤလိၤ

B. Legitimacy တၢ်လၢပနၢ်န့ၣ်သ့

- 1. Divine Incomprehensibility ကစၢ်ယွာအစွဲဖိလၢပနၢ်ပၢ်အိၣ်တသ့
- 2. Modern Scientific Rationalism စဲအံၣ်အတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမးလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤ

C. Place တၢ်လိၢ်

III. Formation တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်

A. Philosophical Interactions တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တၢ်ဆိကမိၣ်ယိၢ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲ

B. Interpretation of Scripture တၢ်ကျိးထံလံာ်စီဆံၣ်

- 1. Challenges တၢ်တၢ်တၢ်တဖၣ်
- 2. Factual Reduction တၢ်မၤဆံးလိၤတၢ်
- 3. Factual Collation တၢ်ပာ်ဖျါဃုာ်တၢ်စွဲဖိ

IV. Values and Dangers အလုၢ်အပူၤဒီးတၢ်လိၤဘၣ်ယိၣ်တဖၣ်

A. Christian Living ခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူ

- 1. Enhancement တၢ်လၢအမၤဆူၣ်ထီၣ်တၢ်
- 2. Hindrance တၢ်တြီတၢ်

B. Interaction in Community တၢ်ဘၣ်ထွဲလၢပူၤတၢ်အပူၤ

- 1. Enhancement တၢ်လၢအမၤဆူၣ်ထီၣ်တၢ်
- 2. Hindrance တၢ်တြီတၢ်

C. Exegesis of Scripture တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆံၣ်တဆၢဘၣ်တဆၢအိၣ်ပညိ

- 1. Enhancement တၢ်လၢအမၤဆူၣ်ထီၣ်တၢ်
- 2. Hindrance တၢ်တြီတၢ်

V. Conclusion တၢ်ကတိၤလၢခံ

သျှင်ထီၣ်နယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီ
တၢ်မၤလိသၢ

တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤ

တၢ်ကတိၤလၢညါ Introduction

လၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်ပီတုၤအသနူလၢအဘၣ်တၢ်မၤအိၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်အပူၤန့ၣ်,ပီၤရီတဖၣ်ဂ့ၢ်ကျဲးစးမၤ
န့ၣ်စံၣ်ညီၣ်ကွီၢ်ခိၣ်ကျါၣ်မ့တမ့ၢ်ပုၤဒိကန့ၣ်တၢ်ဖိလၢအဟ့ၣ်တၢ်ဖးသ့လၢကန့ၣ်န့ၢ်အတၢ်ကတိၤကသ့အဂီၢ်လီၤ.
မ့ၢ်တၢ်လၢအကါဒိၣ်ဒိၣ်မးလၢအတၢ်ကတိၤအပူၤလၢပုၤကိးဂၤန့ၣ်ပၢၢ်တၢ်မၤအသးနီၢ်နီၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်လၢအဘၣ်
တၢ်တီၣ်ထီၣ်အိၤအပူၤလီၤ.အဃိဒီးဖဲတၢ်ဆၢတဲာ်အမ့ၢ်န့ၣ်ကတုၤန့ၣ်ပီၤရီတဖၣ်ကွၢ်ကဒါက့ၤတၢ်မၤအသးနီၢ်
ကီၢ်တဖၣ်ဒီးဟ့ၣ်ထီၣ်အတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်လီၤ.“အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤအသးနီၢ်နီၢ်လီၤ”.“အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မၤအ
သးနီၢ်နီၢ်လီၤ.” “တၢ်အဝဲအံၤကဲထီၣ်အသး” “တၢ်အဝဲန့ၣ်ကဲထီၣ်အသးလီၤ.”

လၢကျဲအါတိန့ၣ်, တၢ်အံၤမၤစ့ၢ်ကိးအသးလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤလီၤ. ပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါ
ဘၣ်ဂ့ၢ်ဝီတဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ,တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတနီၤလၢအမ့ၢ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလီၤ.အဃိဒီး,
အဝဲသ့ၣ်ပာ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ထံၣ်လီၤလီၤလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အပူၤလီၤ.

အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤလိသၢလၢတၢ်သျှင်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါ ဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤဒီးပဟ့ၣ်အခိၣ်တီလၢ “တၢ်
ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤ” လီၤ.ပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီလၢအပိာ်ထွဲမိၢ်ပာ်ဖံဖုလၢ
ပျၢၤတဖၣ်မ့ၢ်ပုၤလၢအဟ့ၣ်လီၤအသးလၢတၢ်ဃုဃိထံၣ်,တၢ်ရဲပွဲး,ဒီးဒိသဒါခရံၣ်ဖိအယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤလီၤ.ဒီးပ
ကထံၣ်ဘၣ်လၢတၢ်မၤလိတခါအံၤအပူၤလၢ,တၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးအရဲဒိၣ်အကျါတမံၤမ့ၢ်တၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်ခရံၣ်ဖိအတၢ်
စူၢ်တၢ်န့ၣ်တဖၣ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးအပူၤလီၤ.

ပတၢ်မၤလိကဘၣ်တၢ်နီၤဖးအိၤသၢတီၤလီၤ.တၢ်,ပကမၤန့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါဆိအကျဲကဆုၤပုၤဆူတၢ်ဟ့ၣ်
ကူၣ်ဆိလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤလီၤ. အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်? ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ဂီၢ်လၢတၢ်သျှင်ထီၣ်
ယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီလၢအကတီၢ်ဖဲလဲၣ်?ခံမံၤတမံၤ,ပကဃုဃိထံၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်အံၤပဲကဲထီၣ်အသး
လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤဒဲလဲၣ်လီၤ.ဒီးသၢခါတခါ,ပကမၤကွၢ်အလုၢ်အပူၤဒီးအတၢ်ဘၣ်ယိာ်ဖဲပသးစၢ်
ဆၢလၢတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိဖၣ်အံၤအပူၤလီၤ.ပကစးထီၣ်လၢတၢ်သးစၢ်ဆၢလၢတၢ်လၢပကြၢးသ့ၣ်ညါဆိတဖၣ်တၢ်
ဒုးသ့ၣ်ညါဆိလၢကဆုၤပုၤဆူတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢတၢ်သျှင်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤလီၤ.

တၢ်နဲၣ်ကျဲ Orientation

တၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါလၢတၢ်မၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤအဂီၢ်ပကထိးဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်သၢမံၤလီၤ.တၢ်တၢ်တမံၤပ
ကတဲပွဲးတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိအိၣ်ပညါမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်လီၤ.ခံမံၤတမံၤ,ပကပာ်သ့ၣ်ပာ်သးတၢ်လၢပန့ၣ်န့ၢ်အိၤသ့လီၤ.
ဒီးသၢမံၤတမံၤ,ပကတဲတၢ်အလီၢ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိကြၢးအိၣ်ဝဲဖဲလဲၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဖဲလဲၣ်ဖဲ
တၢ်သျှင်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအကတီၢ်န့ၣ်လဲၣ်.ပကကွၢ်အဆိကတၢ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်
ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိအိၣ်ပညါတက့ၢ်.

အိၣ်ပညါ Definition

ပဆိကမိၣ်ဒုပဝဲအါပကသ့ၣ်ညါယွၤဂ့ၢ်ပိညါ ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအိၤလၢကျဲအါတီလီၤ. ဖဲပထုကဖၣ်,သးဝံၣ်
လံာ်သးဝံၣ်ကစၢ်ယွၤ,တဲတၢ်သးခုကစီၣ်,တဲလံာ်စီဆှံအပူၤဆူပဖိတဖၣ်,မ့တမ့ၢ်ရဲပွဲးပတၢ်န့ၣ်ဒီးပတံၤသကိးန့ၣ်,ပပာ်

ဖျါထီၣ်ခရံၣ်ဖိအယွၤဂ့ၢ်ပိညါလီၤ.သန့က့ဖဲပမၤယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအဆၢကတီၢ်န့ၣ်,က့အခိၣ်သ့ၣ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအိၣ်ဖျါတၢ်ကတီၢ်,ဒီးအဝဲအံၤမ့ၢ်က့ၢ်ဂီၢ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်က့ၣ်ဆိအပူၤလီၤ.လၢပတၢ်သိၣ်လိတဘျီအံၤအဂီၢ်,ပကထုးထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်က့ၣ်ဆိလၢက့ၣ်ဒ်အံၤလီၤ.

ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ဆိမ့ၢ်ဝဲတၢ်ကတီၢ်လၢအဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်န့ၣ်ပှၤအစ့ၤကတၢ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတမံၤလၢအဖျါရဲၣ်ဒီးလီၤလီၤလီၤ.

တချုးလၢပက့ၢ်အဒိပညိလၢအကဆူးကတုၤခဲလၢာ်ခဲဆ့န့ၣ်,ပကက့ၢ်သကိးတၢ်လၢပတဲအိၣ်တခါအံၤအဒိပညိဒ်လဲၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ကွဲးလၢအံၤတက့ၢ်အပူၤ,အဆၢအံၤ,အဆၢဒိၣ်ခံလၢဂ့ၢ်လယၢၣ်မိၣ်ဒဲးတၢ်အဒိးကမးထုယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤ,အဝဲကွဲးဝဲတၢ်ကွဲးဒ်အံၤဖဲအတဲဘၣ်ဃးခရံၣ်အတၢ်ဒိကန့ၣ်အက့ၢ်ခံဘိလီၤ.

တၢ်နီၤဖးဝဲခရံၣ်အတၢ်ဒိကန့ၣ်လၢက့ၢ်ခံဘိလၢအမ့ၢ်တၢ်ဒိကန့ၣ်လၢအဟူးဂဲၤဒီးတၢ်ဒိကန့ၣ်လၢအတမၤတၢ်ဘၣ်လီၤ.တၢ်ဒိကန့ၣ်ခံမံၤတမံၤအဒိအတဲဘၣ်ဖျါလၢခရံၣ်အတၢ်တူၢ်ဘၣ်တၢ်လၢက့ၢ်ကိးဘိလီၤ...ခရံၣ်အတၢ်ဒိကန့ၣ်လၢအဟူးဂဲၤတခါမ့ၢ်အတၢ်အိၣ်မူလၢအလၢပဲၤဝဲ...လၢအအိၣ်မူတုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးလၢပဲၤလီၤ.

ဖဲအံၤ,ပထံၣ်လၢရဲးတၢ်ပာ်လီၤဝဲတၢ်ဂ့ၢ်သၢမံၤလီၤ.တၢ်,အဝဲတဲဖျါဝဲတၢ်လၢပှၤအါကန့ၣ်ပၢၢ်သ့လၢခရံၣ်အတၢ်ဒိကန့ၣ်ဘၣ်တၢ်တဲဖျါအိၣ်ခံပတီၢ်-တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒီးတၢ်တဟူးတၢ်တဂဲၤလီၤ.တၢ်ခံမံၤတမံၤမ့ၢ်ခရံၣ်အတၢ်ဒိကန့ၣ်လၢအတမၤဆၢတၢ်နီၤတမံၤဖဲအဝဲတူၢ်ဘၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျါအဆၢကတီၢ်လီၤ.ဒီးတၢ်သၢမံၤတမံၤမ့ၢ်ခရံၣ်အတၢ်ဒိကန့ၣ်လၢအပာ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒီးဖျါအတၢ်မၤလၢပဲၤယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်သိၣ်တၢ်သိလၢအပာ်လီၤဝဲလၢပှၤကအိၣ်မူပိာ်ထွဲအဂီၢ်ဒီးခရံၣ်အိၣ်မူဝဲလၢအတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်သံၣ်သ့မိၣ်ကျိၣ်နီၤတဖဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ခဲအံၤ, ဖဲပသ့ၣ်နီၣ်က့ၢ်တၢ်မၤလိလၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်န့ၣ်, ပထံၣ်ဘၣ်လၢရဲးတၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလၢတၢ်ကတီၢ်လီၤဆိလၢအသုဝဲ “တၢ်ဒိကန့ၣ်လၢအတအိၣ်ဃုာ်ဒီးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ”ဒီး “တၢ်ဒိကန့ၣ်လၢအပဲၤဒီးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ” လီၤ.သန့က့လၢတၢ်မၤလိတခါအအံၤပူၤ,ပသးဖဲဒိၣ်တက့ၢ်လၢပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဒ်သိးရဲးတၢ်လၢကဒုးကဲထီၣ်တၢ်ကတီၢ်လီၤဆိအံၤလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါတၢ်ဟ့ၣ်က့ၣ်ဆိဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.လၢပကဃုဃိထံၣ်တၢ်အံၤအဂီၢ်,ပကက့ၢ်ကဒီးပတၢ်အဒိပညိတဘျီကဒီးလီၤ.

ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ဆိမ့ၢ်ဝဲတၢ်ကတီၢ်လၢအဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်န့ၣ်ပှၤအစ့ၤကတၢ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတမံၤလၢအဖျါရဲၣ်ဒီးလီၤလီၤလီၤ.တၢ်အဒိပညိအံၤပာ်အသးစၢၢ်ဆၢလၢတၢ်ဟ့ၣ်က့ၣ်ဆိအသကဲးပဝးလွံၢ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤလီၤ.အဆိကတၢ်,အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ, “တၢ်ကတီၢ်လၢအပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်တမံၤမံၤ” လီၤ.ခံမံၤတမံၤ,အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်ကတီၢ်လၢအပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလီၤ.သၢ,တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအတၢ်ကတီၢ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအအိၣ်ထံးဒိၣ်ဘိလီၤ.ဒီးလွံၢ်,အဝဲသ့ၣ်ဒုးကဲထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတီၢ်လၢအမ့ၢ်အတီတဖၣ်မ့ၢ်ဒ်ပတဲအသိး,အဝဲသ့ၣ်ပာ်ဖျါတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ် “လီၤလီၤဘျၢဘျၢတသ့ဖဲအသ့” လီၤ.

ပကက့ၢ်သကိးတၢ်အဒိပညိတဖၣ်အံၤဘူးဘူးတံၢ်တံၢ်တခါဝံၤတခါ,စးထီၣ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်တီဆိလၢအမ့ၢ်တၢ်ကတီၢ်လၢအပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်တမံၤမံၤလီၤ.

တၢ်ကတီၢ်လၢအပာ်ဖျါတၢ်တမံၤမံၤ Indicative

ခဲအံၤပဝဲခဲလၢာ်ပသ့ၣ်ညါလၢပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ အကျိၣ်အပူၤန့ၣ်လံာ်အကျိၣ်အိၣ်ဝဲအါမံၤအါမိၣ်လီၤ. အဒိန့ၣ်, တၢ်ကတီၢ်အကျိၣ် “ယနီၣ်ဝံာ်ခံအိၣ်ဖဲလဲၣ်?” “မ့ၢ်တၢ်သံကွၢ်လီၤ” “အိးထီၣ်ပဲၤတြီ” မ့ၢ်တၢ်မၤလိလၢအတၢ်ကတီၢ်ဒိဖျါလၢ

တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဘၣ်ဃးတၢ်မၤလီၤမ့ၢ်တၢ်ကွဲၤမ့ၢ်လီၤ.လံာ်ခံၣ်ကျိၣ်လၢာ်အံၤတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိအတၢ်အကတိၤ အကျိၣ်ဘၣ်.သနၢ်က့ၢ်တၢ်ကတိၤ,“ယနီၣ်ဝံၣ်ခံၣ်ကအိးထီၣ်ပဲၣ်တြီ”မ့ၢ်တၢ်ကတိၤလၢအပၢ်ဖျါထီၣ်လၢတၢ်လၢနီၣ်ဝံၣ် ခံၣ်မၤဝဲလီၤ.

ဒ်ပုၤမၤလီၤယုၤဂ့ၢ်ပီၤညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီၤတဖၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အတၢ်ထံၣ်ရဲၣ်အသိး,ပတြၢးနၢ်ပၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်သူ တၢ်ကတိၤလၢအအဲၣ်ဒီးပၢ်ဖျါဝဲလၢကျဲၤအါဘိၣ်န့ၢ်က့ၢ်ဝဲဝဲတကတိၤဃီ,ဘၣ်ဆၣ်ကျဲၤလၢအသ့ဝဲအါကတၢ်မ့ၢ်တၢ် ကတိၤလၢအပၢ်ဖျါထီၣ်တၢ်တမံၤမံၤလီၤ.တၢ်ကတိၤအံၤဒိၣ်စိတုၤဒၣ်လဲၣ်နကသ့ကျဲၤအဂၤလၢကကွဲးယုၤဂ့ၢ်ပီၤညါ ဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီၤန့ၢ်တသ့ဒၣ်လဲၣ်ဘၣ်.

အါန့ၢ်တၢ်နၢ်ပၢ်တၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအိၣ်လၢတၢ်ကတိၤလၢအပၢ်ဖျါထီၣ်တၢ်တမံၤမံၤအံၤ,မ့ၢ် တၢ်လၢအဒုၣ်ဒိၣ်လၢပကထံၣ်လၢတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်မ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအတၢ်တဲလီၤ.

တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤ Factual

တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိဒုးသ့ၣ်ညါဒီးတဲဖျါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလီၤ.ခဲအံၤလၢအနံၣ်တကထံၣ်အတီၢ်ပုၤ,ပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ် သ့တဖၣ်,ပုၤမၤလီၤယုၤဂ့ၢ်ပီၤညါတဖၣ်ဒီးပုၤသ့ကျိၣ်အါကျိၣ်တဖၣ်မၤနီၣ်ဃာ်ဝဲလၢတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအတ င်သိးလိာ်သးတဖၣ်ဒုးကဲထီၣ်တၢ်ကတိၤအမ့ၢ်အတီၤလၢအတင်သိးလိာ်အသးစ့ၢ်ကိးလီၤ.တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ လၢပကနၢ်ပၢ်အါမ့ၢ်မ့ၢ်နီၣ်နီၣ်အဂီၢ်,မ့ၢ်တၢ်လၢအကီၢ်,ဘၣ်ဆၣ်ပကဟံးန့ၢ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢပကမၤ,မၤညီတၢ် ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤအဂီၢ်,ပကမၤနီၣ်တၢ်ထံၣ်ခံၣ်မၤလၢပကသ့တၢ်နီၣ်အါဖဲပဃုဃိထံၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပီၤညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီၤအခါလီၤ.

ပကပိာ်ထွဲအၣ်ရံးစံထီၣ်ထဲလ်အတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမးအခံဖဲပတဲလၢတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်တၢ်နီၣ်ဖးအါခံခါလၢအမ့ၢ်တၢ်, အဝဲသ့ၣ်အနီၣ်ဂံၢ်နီၣ်ဒွဲးဒီးခံ,အဝဲသ့ၣ်အကံၢ်အစီလီၤ.

အဆိကတၢ်,တၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအါဖျါလၢတၢ်အမိၢ်ပုၤအနီၣ်ဂံၢ်နီၣ်ဒွဲးအပုၤ,တၢ် အမိၢ်ပုၤလၢအပၢ်ဃုာ်ကရူၢ်ဖိခဲလၢာ်လၢအတဒုးပာ်တ့ၢ်ဝဲနီၣ်တဂၤဘၣ်န့ၢ်လီၤ.အဒိန့ၢ်,တၢ်ကတိၤ,“ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိ လၢခိခဲလၢာ်အိၣ်ဒီးအဆူၣ်,”ပာ်ဖျါထီၣ်လၢတၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိလၢအအိၣ်လၢခိခဲလၢာ်အ ဂီၢ်လီၤ.

လီၤပလိာ်လိာ်သးဒ်အံၤလၢပုၤမၤလီၤယုၤဂ့ၢ်ပီၤညါတဖၣ်တဲစ့ၢ်ကိးတၢ်လၢအမ့ၢ်အတီၤလၢပုၤအါဂၤအဂီၢ်ဖဲ အဝဲယုၤဂ့ၢ်ပီၤညါအခါလီၤ.မ့ၢ်တၢ်လၢအညီန့ၢ်လၢပုၤမၤလီၤယုၤဂ့ၢ်ပီၤညါတဖၣ်သူတၢ်ကတိၤဒ်အံၤ,“ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲ လၢာ်န့ၢ်ဘၣ်တၢ်တ့ၢ်အါလၢယုၤအက့ၢ်အဂီၢ်လီၤ.”မ့ၢ်တမ့ၢ်“တၢ်ဟ့ၣ်အဂ့ၢ်ခဲလၢာ်ဟဲလၢကစၢ်ယုၤလီၤ.”

လၢကျဲၤအဂၤတဘိ,တၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအဂၤတနီၣ်တဲတၢ်“လီၤလီၤဆိဆိ”ခိဖျါလၢတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤ လၢအတဲဝဲပာ်ဃုာ်ထဲပုၤတနီၣ်နီၣ်ဖါလီၤ.ပာ်အဒိ,ယမ့ၢ်တဲလၢ,“ဟံၣ်တဖျါအံၤမ့ၢ်ယဟံၣ်လီၤ.”ယပာ်ဖျါထီၣ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢအမ့ၢ်အတီၤလီၤလီၤဆိဆိ,လၢအတမ့ၢ်လၢပုၤခဲလၢာ်အဂီၢ်ဘၣ်လီၤ.ယတတဲတၢ်ဘၣ်ဃးပုၤ ဟံၣ်ကိးဖျါဘၣ်,မ့ၢ်တမ့ၢ်တဒိထဲယဟံၣ်တဖျါအဂ့ၢ်လီၤ.

ပုၤမၤလီၤယုၤဂ့ၢ်ပီၤညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီၤညါန့ၢ်တဲစ့ၢ်ကိးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤဒ်အံၤစ့ၢ်ကိးလီၤ.အဒိန့ၢ်,အဝဲသ့ၣ်သူတၢ် ကတိၤဒ်,“တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိတနီၣ်တမ့ၢ်ပုၤစ့ၢ်က့ၢ်န့ၢ်တၢ်ခဲလၢာ်ဘၣ်,”မ့ၢ်တမ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်ကတဲဖျါဝဲ,“စီၤပီၤလူးမ့ၢ် တ့ၢ်ပုၤတၢ်မၤဖိတဂၤလီၤ.”

ခဲအံအါဒ်တၢ်တက့ၢ်,ဖဲပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်တဲဖျါတၢ်အနီၣ်ဂံၢ်နီၣ်ဒွးလၢအဘၣ်တ သ့ဖဲအသ့-တဘျီတခီၣ်လီၤတံၢ်ဒိၣ်န့ၢ်လံာ်စီဆံၣ်တဆၢဖိတက့ၢ်လီၤ.ဘၣ်ဆၣ်သန့က့တကတီၢ်ဘၣ်တကတီၢ်,အ ဝဲသ့ၣ်မၤဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်လၢလၢပှၤအါဂၤန့ၢ်ပၤသ့ဒီးတယၤထီၣ်ဒ်လဲၣ်တၢ်လၢအကြားဖၤန့ၢ်ဝဲ ဘၣ်.ပၢ်အဒိန့ၢ်,မ့ၢ်တၢ်လၢအညီန့ၢ်လၢပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါတက့ၢ်အဂီၢ်လၢကတဲဝဲ,“ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်မ့ၢ်ပှၤ တၢ်ဒဲးဘးဖိလီၤ.” ဒီးပမ့ၢ်က့ၢ်တပျံၣ်တပျံၣ်န့ၢ်,ဖျါလၢတၢ်ဝဲအံၤဘၣ်လီၤ. သန့က့တၢ်ကတီၢ်တက့ၢ်အံၤတလီၤ တံၢ်ထဲသိးဒီးအကြားလီၤတံၢ်ဘၣ်.အနီၣ်ကီၢ်န့ၢ်,လံာ်စီဆံၣ်ဒီတဘျီသိၣ်လိပှၤလၢယုၣ်ဂ့ၢ်မ့ၢ်ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ,သန့က့ အဝဲမ့ၢ်ပှၤအမ့ၢ်အတီတက့ၢ်လီၤ.အဃိဒီး,ဆၢကတီၢ်တကတီၢ်ဂ့ၢ်တကတီၢ်ဂ့ၢ်,ပကြားပတုၣ်ဒီးသံက့ၢ်လီၤက့ၢ်ပသး လၢမ့ၢ်ပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်တဲတၢ်တခါခါန့ၢ်မ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢပှၤခဲလၢာ်အဂီၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်မ့ၢ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီထဲတနီၤအဂီၢ်လဲၣ်န့ၢ်လီၤ.

ခံမံၤတမံၤ,အါန့ၢ်ဒဲးပှၤအနီၣ်ဂံၢ်နီၣ်ဒွးန့ၢ်,တၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်က့ၢ်ဆိဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအါလၢအကံၢ်အစီလီၤ. အဝဲန့ၢ်အခိပညီမ့ၢ်, အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအါဒ်အမ့ၢ်တၢ်န့ၢ်လၢအအၢၣ်လီၤဝဲဒီးတအၢၣ်လီၤဝဲလၢအမ့ၢ် ဘၣ်လီၤ.လၢတၢ်ကတီၢ်မ့ၢ်ဆ့ၣ်မ့ၢ်ဂီၤအပူၤပကတဲတၢ်ကတီၢ်လၢ,“ထံၣ်တဒုအံၤမ့ၢ်ယတၢ်လီၤ.”အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ် ကတီၢ်လၢအတဲဖျါတၢ်အိၣ်သးလီၤဆိဒီးတၢ်န့ၢ်လၢအအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ဝဲလီၤ.အဝဲအၢၣ်လီၤလၢထံၣ်တဒုအံၤ လၢယတၢ်ဖိတၢ်လံာ်ခဲလၢာ်အကျါအဝဲဘၣ်ဘးဒီးယၤစ့ၢ်ကီးလီၤ.လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤ,“လံာ်စီဆံၣ် အဆၢတနီၤနီၤသိၣ်လိပှၤဘၣ်ဘးတၢ်မၤစီဆံၣ်ထီၣ်ပသး”ဒီးအဝဲန့ၢ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်က့ၢ်ဆိလၢအပၢ်ဖျါ တၢ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ခိဖျါလၢလံာ်စီဆံၣ်တနီၤလီၤဘၣ်လၢတၢ်ပတီၢ်တခါအံၤအပူၤလီၤ.

တၢ်တူၢ်လိာ်လၢပှၤအါဂၤတူၢ်လိာ်ဝဲသ့လၢမ့ၢ်ဆ့ၣ်မ့ၢ်ဂီၤအတၢ်လဲၤခိဖျါတခါလီၤကံၢ်ဒ်အံၤ-“တၢ်ခဲလၢာ် လၢအလီၤမၤလၢယတၢ်အိၣ်မူအပူၤမ့ၢ်တၢ်လၢအဂ့ၢ်ဒိၣ်လၢယဂီၢ်လီၤ.”ခိဖျါလၢတၢ်ကတီၢ်အံၤတဲတၢ်လၢအတူၢ် လိာ်ဝဲလၢတၢ်လၢအလီၤမၤဒီးယၤန့ၢ်မ့ၢ်တၢ်လၢအဂ့ၢ်ဒိၣ်လၢယဂီၢ်တခါလီၤ.ပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတ ဖၣ်သ့စ့ၢ်ကီးတၢ်ကတီၢ်ဒ်အံၤလၢအတၢ်မၤလိအပူၤလီၤ.အဒိန့ၢ်,ပကက့ၢ်အဒိတၢ်ကတီၢ်လၢ“တၢ်ဘၣ်တ့ခဲ လၢာ်န့ၢ်ကစၢ်ယွၤတ့ၤလီၤဝဲလီၤ.”တၢ်ဟ့ၣ်က့ၢ်ဆိအံၤအၢၣ်လီၤလၢတၢ်ဘၣ်တ့အသးခဲလၢာ်န့ၢ်ကစၢ်ယွၤတ့ၤလီၤ ဝဲလီၤ.

လၢကျဲအဂၤတဘိ,တၢ်ဟ့ၣ်က့ၢ်ဆိအိၣ်စ့ၢ်ကီးဒီးအကံၢ်အစီလၢအတဲတၢ်လၢတမ့ၢ်ဘၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်တ မ့ၢ်တၢ်လၢပှၤခဲလၢာ်တူၢ်လိာ်သ့မ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်လီၤဆိဘၣ်လီၤ.အဒိန့ၢ်,ဖဲယတဲ,“ဟံၣ်တဖျါၣ်အံၤတမ့ၢ်ယဟံၣ် ဘၣ်.”ယတဲဖျါလၢတၢ်ဟ့ၣ်က့ၢ်ဆိအံၤမ့ၢ်တၢ်ကတီၢ်လီၤလီၤဆိဆိဒီးတၢ်လၢအတမ့ၢ်ဘၣ်လီၤ.မ့ၢ်ယမ့ၢ်အဲၣ်ဒီး တဲတၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်က့ၢ်ဆိလၢအတမ့ၢ်ဘၣ်လၢပှၤခဲလၢာ်အဂီၢ်တခါ,ပကသ့တၢ်ကတီၢ်ဒ်အံၤ,“ပှၤလၢဒားပူၤဖဲအံၤ တကမးတဲကီၤလၢဝါတဘၣ်ဘၣ်”.တၢ်လၢအတမ့ၢ်ဘၣ်ဒ်အံၤဖျါစ့ၢ်ကီးလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤလီၤ. အဒိန့ၢ်,“ယုၣ်ဂ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်ဒဲးဘးဖိဘၣ်”.မ့ၢ်တကတီၢ်ဟ့ၣ်က့ၢ်လၢအတဲတၢ်လၢအတမ့ၢ်ဒီးမ့ၢ်တၢ်ကတီၢ်လီၤ လီၤဆိဆိလီၤ.အဝဲဂ့ၢ်လိာ်တၢ်လၢအတဘၣ်ဘးဒီးယုၣ်ဂ့ၢ်တမံၤလီၤ.ဒီးပကထံၣ်စ့ၢ်ကီးတၢ်လၢအတမ့ၢ်လၢပှၤအါ ဂၤအဂီၢ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤ,ဒ်တၢ်ကတီၢ်ဒ်“ပှၤလၢအတစ့ၢ်က့ၢ်န့ၢ်က့ၢ်တၢ်တက့ၢ်လၢလိာ်တတုၤလၢတၢ်အုၣ် က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်ဘၣ်.ပှၤလၢအတစ့ၢ်က့ၢ်န့ၢ်က့ၢ်တၢ်တပယုၣ်ဃီတက့ၢ်လၢလိာ်တပၢ်ဃုာ်လၢပှၤကန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အုၣ် က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်အသိးအကျါဘၣ်.

တၢ်လၢအိၣ်လၢနီၣ်ဂံၢ်ဒီးကံၢ်စီအံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအရ့ဒိၣ်လၢပကတိၢ်နီၣ်ဃာ်ဖဲပမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ် ဘၣ်ဝီအခါလီၤ.ပမ့ၢ်တၢ်ပၤဂၤလီၤတံၢ်ဘၣ်န့ၣ်ကတဲာ်တၢ်ထံၣ်ကမၣ်လၢတၢ်လၢပမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်တဲ ဖျါဝဲအတၢ်ထံၣ်တဖၣ်အပူၤလီၤ.

ခဲအံၤပကတရံးဃီၤဆူတၢ်သၢမံၤတမံၤလၢပတၢ်ထံၣ်အခီပညီအပူၤလၢအမ့ၢ်-ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ် ကူၣ်ဆိတဖၣ်ဒုးကဲထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၢ်တဖၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးယုၤဂ့ၢ်ပိညါ Theological

ဒ်ပပာ်လီၤတ့ၢ်လံအခီပညီအသိး,ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်တမ့ၢ်ထဲလၢအဒုးကဲထီၣ် တၢ်ကတိၢ်အမ့ၢ်အတီၤယိယိဘၣ်.မ့ၢ်မ့ၢ်တၢ်ကတိၢ်အမ့ၢ်အတီၤလၢအဘၣ်ဃးဒီးယုၤဂ့ၢ်ပိညါလီၤ.ခဲအံၤမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ် တၢ်တီၤလၢပမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်သ့ဝဲမ့ၢ်တမ့ၢ်မၤဘၣ်ထွဲအတၢ်ဃုသ့ၣ်ညါဒီးတၢ်စံၣ်စါတဲစါဒီး ပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အတၢ်ထံၣ်တဖၣ်လၢအတဘၣ်ဂီၢ်ဒီးယုၤဂ့ၢ်ပိညါခဲလၢာ်ဘၣ်.ဘၣ်ဆၣ်သနၢ်က့တၢ်စ့ၢ်မိၢ်ပုၤ တခီမ့ၢ်ဒၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါလီၤ.

ခဲအံၤလၢပကတၢ်ပၤဂၤ“ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ”အခီပညီအဂီၢ်,ပဂြၢးသ့ၣ်နီၣ်လၢယုၤဂ့ၢ်ပိ ညါအိၣ်ဒီးအတက့ၢ်လၢအလဲၣ်လီၤ.နကသ့ၣ်နီၣ်ထီမၤစံးအခွံးစံးထုးထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအခီပညီအိၣ်ဒီးအတၢ်ထံၣ် ခံမံၤလီၤ.လၢလံာ်တၢ်,အဆၢဒိၣ်၁,အဆၢဖိဂုၤလၢအလံာ်စူမၣ်သံၣ်စါလီၣ်က့ၣ်ခၢ်အပူၤ,အခွံးစံးကိးယုၤဂ့ၢ်ပိညါ လၢတၢ်မၤလိလၢ “အစီဆံ”ဒီးထုးထီၣ်အခီပညီဒ်အံၤလီၤ.

အခွံးစံးအတၢ်ကတိၢ်နီၤဖးဝဲယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအဆၢလၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအဘၣ်ဃးဒီး ယုၤ,လၢအမ့ၢ်တၢ်မၤလိကစၢ်ယုၤအဂ့ၢ်,ဒီးယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢပမၤအါဂၤဘၣ်ထွဲဃုာ်လၢအမ့ၢ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအမ့ၢ် တၢ်ဂ့ၢ်အဂၤတဖၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးကစၢ်ယုၤလီၤ.

တက့ၢ်ဃီဒီးတၢ်နီၤဖးအံၤ,ပုၤမၤယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ပာ်အသးစၢ်ဆၢလၢတၢ်ဂ့ၢ်ခံမံၤလၢာ် အံၤအစီခိၣ်လီၤ.လၢတခီပန့ၣ်,ပုၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ပာ်အသးစၢ်ဆၢလၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါထဲယုၤ အဂ့ၢ်ခိဖျါအဝဲသ့ၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအတဲထဲကစၢ်ယုၤအဂ့ၢ်လီၤလီၤလီၤ.အဝဲသ့ၣ်တဲတၢ်ဒ်အံၤ-“ကစၢ်ယုၤ န့ၣ်စီဆံဝဲ”မ့ၢ်တမ့ၢ်“ကစၢ်ယုၤတ့ၢ်လီၤဟီၣ်ခိၣ်လီၤ”.

သနၢ်က့ၤလၢအဂၤတကပၤ,လၢအလဲၣ်တကပၤ,ပုၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သး စ့ၢ်ကိးလၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအဘၣ်ဃးဒီးပုၤအါဂၤ,တဲဘၣ်ဃးတၢ်ဘၣ်တ့တဖၣ်အဂ့ၢ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးကစၢ်ယုၤ လီၤ.လၢအဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤန့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်သ့ညါန့ၣ်တၢ်ကတိၢ်ဒ်အံၤ,“တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤဟဲသ့လၢ ယုၤအဘျးအဖျါအသိးလီၤ”.မ့ၢ်တမ့ၢ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်သးန့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်သ့တၢ်ကတိၢ်ဒ် အံၤ,“ပုၤအိၣ်မူလၢခ့ၤခါဆၢကတိၢ်ခဲအံၤခဲလၢာ်မ့ၢ်ပုၤတၢ်ဒီးဘးဖိလီၤ”.ခဲအံၤ,ပထံၣ်လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ် ကူၣ်ဆိအတၢ်ကတိၢ်တဖၣ်တဲတၢ်ဂ့ၢ်အါန့ၣ်ကစၢ်ယုၤအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲဘၣ်ဆၣ်ထီၣ်န့ၣ်,မ့ၢ်တဖျါဂြၢၢ်ကလၢာ် ဘၣ်ဆၣ်လၢတၢ်အိၣ်သးခဲလၢာ်အပူၤကစၢ်ယုၤပာ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢလံာ်တီၤတတီၤန့ၣ်,မ့ၢ်တၢ်လၢအရ့ဒိၣ်လၢပမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ဃုထံၣ်ကျဲလၢက ပာ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ထံၣ်ဃုာ်ဒီးတၢ်ထံၣ်လၢကမၤထီထီၣ်အတၢ်အိၣ်သးလၢကတဲတၢ်လီၤလီၤမ့ၢ်တမ့ၢ်လီၤလီၤဘျၢ ဘျၢလီၤ.

လိလိ Direct

ဂုလံ,ပဝဲကိးကပပလါဘန်လါတဂ်ကွဲးဖျါတဂ်ဝဲတမံလါလါ,လါအပပဘုဒီးကစါယွါန့,ဘန်တဂ် ကွဲးအါလါပဲတသ့နီတခါဘန်.သနကတကတီဖီ,ပုမလိယွါဝဲညါဘန်ဝဲဘန်ဝဲတဖန်ဂုကွဲးစါးယုကျဲ လါကတဲတဂ်လိလိတသ့ဖဲအသ့ဖဲအဝဲသ့ဒုးအိန်ထီဂ်ယွါဝဲညါအတဂ်ဟ့ဂ်ကုန်ဆိတဖန်လိလိ.

ပုမလိယွါဝဲညါဘန်ဝဲဘန်ဝဲတဖန်တသ့ညီန့ဝဲ,“ယွါမ့ပုကွါသိ”ဒီးပတုဂ်ဝဲဖဲန့ဘန်.တဂ်က တါအံမ့တဂ်မ့တဂ်တီလါလံစီဆုံပုဘန်ဆန်ပုမလိယွါဝဲညါဘန်ဝဲဘန်ဝဲတဖန်ညီန့ဟးဆွဲးကျဲလါအ တဲကွဲးတဲကုတဂ်ဒီးတဂ်ကတီလါအအိန်ဒီးအခိပညီလိလိဆီဒီးတဂ်ကတီဒါအဂတဖန်လိလိ.အဖီဒီး,လါကတဲဝဲ, “ယွါမ့ပုကွါသိ”အလိန့ပုမလိယွါဝဲညါဘန်ဝဲဘန်ဝဲတဖန်သုတဂ်ကတီလါအဖျါလိလိဒ-“ကစါ ယွါအိန်ဒီးအကျဲလိလိဆီလါအတဂ်ကဟုကယာ်အပုဂါမုလိလိ”.အဝဲသ့ဒဲဒဲဒီးပဖျါထီဂ်အတဂ်ထံဂ်ဒဲဝဲလါ အဖျါဂ့,လိလိ,မုဆုဂ်မုဂါအတဂ်ကတီဟ့ဂ်ကုန်ဆိတဖန်လိလိ.

လါပကတဲကွါလါအဖျါန့,ပကြါးတီဂ်နီဂ်ဃာ်လါပပပတဂ်သးစါဆါလါတဂ်လါပပပဖျါအါလိ တဂ်လိလိဆဲးလါအဒိဂ်စီလါယွါဝဲညါဘန်ဝဲဘန်ဝဲအပုလိလိ.လါပတဂ်တီဂ်ပာ်တခါအံအဂါ,ပကဆိမိဂ်လါ ယွါဝဲညါအတဂ်ပာ်ဖျါဒါအမ့တဂ်ကတီအကျဲလါအဒုးန့ဖျါထီဂ်တဂ်တမံမံလါအပပဖျါထီဂ်တဂ်လိလိ တသ့ဖဲအသ့အစ့ကတဂ်ယွါဝဲညါအတဂ်ဝဲတခါလိလိ.

ဃုဒီးတဂ်အခိပညီတခါအံလါပခိဂ်န့ပုပကတရံးဃါဆူတဂ်ဝဲခါတခါလါအကသိဂ်လိပုတဂ်ဝဲ မိဂ်ပုအံ-ဘန်မနုအဖီပဘန်သုဂ်ထီဂ်ယွါဝဲညါဃုဒီးတဂ်ကတီတဂ်ဟ့ဂ်ကုန်ဆိတဖန်လဲဂ်?တဂ်မအံမ့ တဂ်မလါပနန့သ့ဒဲလဲဂ်?

တဂ်လါပနန့သ့ Legitimacy

လါတဂ်အိန်ဖျါအတဂ်စံဂ်စါတဲစါအပု,ပုခရံဂ်ဖိတဖန်ပာ်ဖျါထီဂ်အတဂ်န့လါကွါဂါလါအဖျါလိ လိလိတဖန်လိလိ.ပကကန့သကိးန့ယာ်ဖျါလွံဂ်အန့စံတဂ်စူဂ်တဂ်န့မိဂ်ပုအဂုဂ်အဆိကတဂ်စ့ကျဲတကွါ.

ယန့လါယွါအိန်ထဲတဂ်,ပဂ်ကစါလါအသ့တဂ်လါ,မ့ပုတုလိမုခိဂ်ဒီးဟီဂ်ခိဂ်,ဒီးတဂ်လါပထံ ဂ်ဒီးပထံဂ်တသ့လါအအိန်လါအပုခဲလါလိလိ.

န့ဂ်စီအတဂ်စူဂ်တဂ်န့ယာ်ထီဂ်စ့ဂ်ကိးယွါဝဲညါအတဂ်ဟ့ဂ်ကုန်ဆိလါအရဲဒိဂ်တဖန်လိလိ.တဂ်အဝဲအံဒီးတဂ် စူဂ်တဂ်န့အဂုဂ်မိဂ်ပုအဂတဖန်ဘန်တဂ်တူဂ်လိလိဆီဂ်ထွဲအါလါပုခရံဂ်ဖိလါအအိန်လါန့ယာ်ဖျါထီဂ်တဖန်အ ပုလိလိ.

တကတီဖီ,လါတဂ်စံဂ်စါတဲစါဒါတကတီအပုတဂ်သံကွါတဖန်ဟဲအိန်ထီဂ်ဘန်ဃးတဂ်န့န့ယွါ ဝဲညါအတဂ်ကတီဟ့ဂ်ကုန်ဆိန့အပတီဂ်ထဲလဲဂ်လိလိ.လါပတဂ်တီဂ်အပု,ပကယာ်ထီဂ်တဂ်အဂုဂ်မိဂ်ပုခံမံ လါအမ့-လါတကပနန့,တဂ်တဲတဂ်တဖန်ဟဲအိန်ထီဂ်လါတဂ်စူဂ်တဂ်န့အဂုဂ်မိဂ်ပုဘန်ဃးကစါယွါအဂု ဂ်အကျဲလါပနန့ပဂ်အါတသ့ဘန်;ဒီးလါအဂတကပတဂ်တဲတဂ်တဖန်လါအဟဲလါဖဲအုဂ်အတဂ်ဆိကမိဂ်ဆိ ကမးတဖန်လိလိ.ပကကွါအဆိကတဂ်တဂ်သံကွါလါအဟဲအိန်ထီဂ်ဘန်ဃးယွါလါပနန့ပဂ်အါတသ့ဘန်တ တူထီဂ်ထီဂ်ဘးဘန်အဂုဂ်တကွါ.

တကတီၢ်ဃီပကပာ်သျှာ်ပာ်သးလာၣ်မိၤဂၤတတဲဝဲလၢကစၢ်ယွၤပာ်တၢ်ဂၤသျှာ်တဖၣ်လၢအဂီၢ်ဒၣ်ဝဲဘၣ်. အတဲစ့ၢ်ကိးဝဲလၢတၢ်တနီၤနီၤန့ၢ်ကစၢ်ယွၤလီၤဖျါထီၣ်အိၤလၢအတၢ်ကတီၤလီၤ.ဒီးဒ်စီၤမိၤဂၤကွဲးဖျါဝဲအသိး,တၢ် သ့ၣ်တဖၣ်အံၤလၢအပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲန့ၣ်,“အိၣ်ဒီးပုၤဒီးပဝိပလံၤလီၤစီၤလီၤထီၣ်လီၤ”.လၢတၢ်ကတီၤအဂၤတဖျါက စၢ်ယွၤဆၢမ့ၢ်လၢလၢပကန့ၢ်အိၤဒီးဖိးဃုတၢ်လၢအဝဲလီၣ်ဖျါထီၣ်လၢပအိၣ်လၢပသးဒီးဖျါညါလီၤ.ဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ် တီၤအံၤပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လီၣ်ဖျါလၢပန့ၢ်န့ၢ်အိၤသ့လီၤ.

အါန့ၢ်တၢ်တၢ်တဖၣ်အံၤ,ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကူၣ်ဆိန့ၣ်တၢ်တၢ်ဒီးအိၤလၢစဲအံၤအတၢ်ဆိကမိၣ် ဆိကမးလၢမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤလီၤ.

စဲအံၤအတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမးလၢမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ Modern Scientific Rationalism

လၢအပူၤကွံာ်နံၣ်ယၢဖျါခံကယၢန့ၣ်,အဝဲအံၤမ့ၢ်နံၣ်ကယၢလၢစဲအံၤမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤဟဲန့ၣ်,တၢ်ဆိက မိၣ်ဆိကမးအကူၣ်အါဖျါတဲဝဲလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါမ့ၢ်တၢ်လၢအတမ့ၢ်တၢ်နီၣ်နီၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်ဝဲစဲအံၤလၢအဘျုးတခါ လီၤ.အဝဲန့ၣ်တဲဝဲလၢ,ပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝိတဖၣ်တဲဝဲလၢတၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလီၤန့ၣ်,မ့ၢ်ဒၣ် တၢ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ပာ်မၤအသးလီၤ.တမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤနီၣ်နီၣ်ဘၣ်လီၤ.လၢစဲအံၤလၢမ့ၢ်မဆါတနံၤအပူၤ,ဖဲပအံၤ ဒီးသ့ၣ်ညါလၢတၢ်ခါခါမ့ၢ်တၢ်လၢအမ့ၢ်အတီၤန့ၣ်,ပဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ထံၣ်လၢအအိၣ်ဒီးအတၢ်အုၣ်ကီၤဒီးတၢ်ဂ့ၢ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်သမံသမိးအိၤတုၤလီၤတီၤလီၤလၢပကတဲလၢမ့ၢ်တၢ်တခါလၢပဆိကမိၣ်န့ၢ်ပၤအိၤသ့လီၤ.ဒီးဖဲတၢ်ထံၣ် လၢပဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤကွၢ်အိၤလၢအပူၤအချၢဝဲလၢာ်ဝံၤ,မ့ၢ်ဖျါဒီးပတူၢ်လိာ်အိၤလၢအမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ် တီၤလီၤ.သန့က့ပုၤစဲအံၤဖိတဖၣ်ယၢထီၣ်ဝဲလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်တၢ်ကတီၤတဖၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢပမၤ ကွၢ်အိၤသ့ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ခဲအံၤ,ပကြာ်းအၢၣ်လီၤလၢတၢ်အံၤပမ့ၢ်ဆိမိၣ်လၢပတၢ်ထံၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလီၤ.ဖဲပဖၢန့ၣ်တၢ်အထံ တခါခါလၢပဲးလိအပူၤဒီးမၤကွၢ်အတၢ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်အခါန့ၣ်ပဖၢန့ၣ်ကစၢ်ယွၤလၢပဲးလိအပူၤဒီးမၤကွၢ်ယွၤသၢ ကတကဃီတသ့ဘၣ်.ဖဲပသ့တၢ်အပိးအလီလၢပကမၤကွၢ်တၢ်အကွၢ်အဂီၢ်န့ၣ်,တၢ်အပိးအလီလၢကထီၣ်ကစၢ် ယွၤလၢအမ့ၢ်ကစၢ်လီၤထူလီၤယိာ်ခါတမ့ၢ်ခါလီၤ.လၢတၢ်ဂ့ၢ်အဝဲန့ၣ်အဃိ,ပုၤကညီလၢမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤဟ့ၣ် ထီၣ်အတၢ်ထံၣ်အဂ့ၢ်ကတၢ်လၢပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်လီၤဂၢ်ဒ်ပုၤတ့တၢ်ဂီၤဒီးပုၤကွဲးထါတဖၣ်,လၢအသ န့ၣ်အသးလၢအတၢ်ပလၢာ်ဘၣ်တၢ်တူၢ်ဘၣ်တဖၣ်,တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါအတၢ်ပလၢာ်ဘၣ်ဒီးတၢ်ပလၢာ်ဘၣ်လၢအ မ့ၢ်တဖၣ်လီၤ.ဖဲပမ့ၢ်ဂ့ၢ်ကွဲးစးတဲလၢတၢ်လၢပန့ၢ်တဖၣ်မ့ၢ်တၢ်အမ့ၢ်အတီၤလီၤန့ၣ်မ့ၢ်ပတဲကြီတၢ်လီၤ.သန့က့ပုၤ ထံၣ်ဘၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအဒီးသန့အသးလၢပတၢ်မၤကွၢ်သ့လီၤ.လၢခံကတၢ်ဒၣ်လၢတၢ် လၢပဂံၢ်သ့လၢအမ့ၢ်တၢ်မၤကွၢ်တၢ်အုၣ်သးလၢအမၤစၢၤဒီးထီၣ်ဒါပတၢ်ထံၣ်တဖၣ်လီၤ.

ဒ်ပုၤလၢအပိာ်ခရံၣ်အခံတဖၣ်အသိး,ပဘၣ်အၢၣ်လီၤလၢပကပိာ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်သိၣ်လိအဂ့ၢ်အကျိၤ လၢယုၣ်ဂ့ၢ်ပိာ်ဝဲလီၤ.ကစၢ်ခရံၣ်အယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအတဲဝဲတဖၣ်မ့ၢ်အပံးန့ၢ်တၢ်အုၣ်ကီၤဒ်လဲၣ်? .အဝဲမၤကွၢ်ပုၤ အဂၤအယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိဒ်လဲၣ်? .

လၢကလီၤတံၢ်လီၤဆဲးအဂီၢ်,ယုၣ်ဂ့ၢ်သန့အသးလၢတၢ်လီၣ်ဖျါလၢပုၤအါဂၤထံၣ်သ့-ယွၤအတၢ်လီၣ်ဖျါ လၢပထံၣ်န့ၢ်လၢတၢ်ကိးမံးဒဲးအပူၤလီၤ.ယုၣ်ဂ့ၢ်သန့စ့ၢ်ကိးအသးလၢသးစီဆံ့အတၢ်စိာ်ကဖီထီၣ်ပုၤ,ဒ်ပကြာ်းမၤ လၢမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤအသိးလီၤ.သန့က့ယုၣ်ဂ့ၢ်သိၣ်လိပုၤလၢလံာ်စီဆံ့လၢအကမၣ်တအိၣ်မ့ၢ်လံာ်လၢအဂ့ၢ်က တၢ်ဒီးအစိကမိၤအတၢ်အုၣ်သးအါကတၢ်လၢတၢ်မၤလိကွၢ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ထံၣ်တဖၣ်လီၤ.ဖဲယုၣ်ဂ့ၢ်အဲၣ်ဒီး မၤကွၢ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတီၤတဖၣ်န့ၣ်,အဝဲတရံးဃီဆူလံာ်စီဆံ့အမ့ၢ်လံာ်တၢ်ကတီၤလၢအိၣ်ဒီးအစိကမိၤ

လၢတၢ်မၤကွၢ်အိၤသ့လီၤ.အဒိန့ၣ်,လၢလံာ်မးသဲၤဝၢ်းၣ်အပူၤ,ဖဲယုၣ်ရူးတၢ်တၢ်ဒီးပှၤဖၤရံၤရဲၤတဖၣ်န့ၣ်,အဝဲသန့ၤ အသးလၢယုၤကလုာ်ကထိၤလီၤ.ဖဲအံၤပဖးဘၣ်တၢ်ကတိၤတဖၣ်အံၤ-

(မးသဲၤဝၢ်းၣ်)

ကစၢ်ယုၣ်ရူးတဖၣ်န့ၣ်ကစၢ်ယုၤလၢဖဲလိၤအပူၤဘၣ်,မ့ၢ်တခီအဝဲပာ်လီၤယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ထံၣ်တဖၣ် လၢတၢ်မၤကွၢ်အိၤအဂီၢ်လီၤ.အဝဲမၤကွၢ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်ဒီးဖျါတၢ်ခံၣ်ကွၢ်စီၤကွၢ်တၢ်ထံၣ်တဖၣ် အံၤဒီးလံာ်စီဆံၣ်အဆၢန့ၣ်လီၤ.ဒ်ပှၤပိာ်ခရံၣ်အခံတဖၣ်အသိး,ပတၢ်ဂြၢးတူၢ်လိာ်လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ် ကူၣ်ဘၣ်ဃးကစၢ်ယုၤတဖၣ်လၢအတအိၣ်ဒီးတၢ်မၤကွၢ်အိၤလီၤတံၢ်လီၤဆဲးဘၣ်.လၢပှၤခရံၣ်ဖိအတၢ်ထံၣ်အပူၤ, တၢ်တဲတဖၣ်လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ပိအပူၤတဖၣ်ထဲတၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဘျီတၢ်ဘျီအတၢ်သ့ၣ်မံသးမုာ်တမံၤဒါ ဘၣ်လီၤ.

ခဲအံၤဖဲပထံၣ်ဘၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်အဂ့ၢ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်မၤစၤပှၤလၢပကန့ၣ်ကျဲလၢက ပာ်ဖျါထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်မုာ်တၢ်တီသ့ထဲလဲၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ,ပကဘၣ်တရံးဃီၤဆူတၢ်ပာ်သးသၢမံၤတမံၤ-တၢ် လီၤလၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ပိလီၤ.

တၢ်လီၤ Place

လၢတၢ်မၤလိလၢအပူၤကွၢ်တဖၣ်အပူၤပထံၣ်ဘၣ်လၢပှၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ပိလၢအထီဒါခဲး သလုးတဖၣ်ပိာ်ဝဲဒၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အခိၣ်သ့ၣ်အါမးလၢပှၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢခဲးသလုးအစါတဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲအဝဲ သ့ၣ်ဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးအန့ၣ်ရဲးထီၣ်ထဲလဲအတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အခါလီၤ.

လၢအဃိန့ၣ်,တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါလိာ်ဘၣ်ဃီသ့ၣ်လွံၤသ့ၣ်-တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ကတိၤအကျိၣ်လီၤဆိ တဖၣ်,တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အဂ့ၢ်အကျိၣ်တဖၣ်,ဒီးတၢ်န့ၣ်လၢပန့ၣ်ပာ်အိၤ သ့တဖၣ်လီၤ.ခဲအံၤ,ထီဘိပကဘၣ်သ့ၣ်နီၣ်လၢ,ပမ့ၢ်တဲဒ်အံၤန့ၣ်တလီၤကတၢ်နီၣ်နီၣ်ဘၣ်.ပှၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါ ဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ပိတဖၣ်ပိာ်ဝဲဃီသ့ၣ်တဖၣ်အံၤထီဘိလီၤ.သန့က့ၢ်လၢကရဲဘၣ်ပှၤအဂီၢ်,တၢ်အံၤမၤစၤပှၤလၢပကဆိ ကမိၣ်လၢအသုးအသးစးထီၣ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်ယိယိဖိတဆိတဆိဆူတၢ်ဂ့ၢ်ကီခဲးဒိၣ်တဖၣ်အပူၤလီၤ.

လၢအဖျါကတၢ်တပတီၢ်န့ၣ်,ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၤအကျိၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်ဝဲဒၣ်အခိၣ်ထံးဒိၣ်ဘိလၢ တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ပိလီၤ.တၢ်ကတိၤလီၤဆိတဖၣ်အံၤတၢ်မုာ်တဖၣ်ထီၣ်အခိပညါလီၤတံၢ်လီၤ ဆဲးဘၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်လၢအကီဒိၣ်မးလၢတၢ်ကသ့ၣ်ထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ပိလၢပန့ၣ်န့ၣ်အိၤသ့လီၤ.ဃီသ့ၣ်ခံ သ့ၣ်တသ့ၣ်မုာ်တၢ်ဒုးကဲထီၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတၢ်ကတိၤတဖၣ်လီၤ.ပမ့ၢ်ဆိကမိၣ်တၢ်ကတိၤအဖျါလီၤဆိတဖၣ်ဒ် တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အအူးခဲတဖၣ်အသိးဒီးပကဆိကမိၣ်တၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်ဒ်အမ့ၢ်အူးခဲအကျိၣ်တကျိၣ်တကျိၣ် လၢအရဲပှၤဒီးတဲန့ၣ်ပှၤတၢ်ကတိၤလီၤဆိအခိပညါလီၤ.ပှၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ပိတဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲအူးခဲ အကျိၣ်တဖၣ်ဒိဖျါတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ကတိၤလၢအဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယုၤဒီးတၢ်ဘၣ်တ့အတၢ်ရဲလိာ်ဘၣ်ထွဲဒီးကစၢ် ယုၤလီၤ.ဒီးပမ့ၢ်ဆိကမိၣ်ထီၣ်တၢ်ကတိၤဆိဒ်အူးခဲအကျိၣ်အသိးဒီး,တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်ကမ့ၢ်ဝဲတၢ် အဒုၣ်တကပမ့ၢ်တၢ်အဒုၣ်ခဲလၢာ်လၢဘၣ်တၢ်တ့အိၤလၢတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိအတၢ်ကတိၤတဖၣ်လီၤ.ဒီးလၢခံ ကတၢ်,ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအကျိၣ်အကျဲဒုးအိၣ်ထီၣ်ကျဲလၢပှၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်ကဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဒိတ ဖျါလၢတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်လီၤ.တၢ်အက့ၢ်အဂီၢ်အဒိဖိအံၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဝဲတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိအတၢ်က တိၤတဖၣ်အလီၤလၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ပိအပူၤလီၤ.-အဝဲသ့ၣ်မုာ်အူးခဲအကျိၣ်လၢအဘၣ် တၢ်ပာ်လီၤအိၤတကျိၣ်တကျိၣ်လၢအကကဲထီၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဒိတခါလၢအမ့ၢ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ပိလီၤ.

ပကဟ်အဒိ,တၢ်ကတိာ် “ယုၣ်ဂ္ၤမ့ၢ်ပှၢ်ခံၣ်တၢ်ကတိာ်လၢယုၣ်ဂ္ၤသၢတၢ်ကတိာ်ဃီအပူၤလီၤ”.တၢ်ကတိာ်အံၤဘၣ် တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢတၢ်ကတိာ်လီၤဆီခံၣ်ဖျၢၣ်- “နီၣ်တၢ်ကတိာ်”ဒီး “သၢတၢ်ကတိာ်ဃီ” လီၤ.သန့ၣ်ကတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆီ အံၤတဟ်တၢ်ကတိာ်လီၤဆီအံၤဒီးအတၢ်ကတိာ်လၢအဘၣ်ထွဲလိာ်သးန့ၣ်တလီၤဖးဘၣ်,မ့ၢ်တဒိ,တၢ်ကတိာ် လီၤဆီခံၣ်ဖျၢၣ်အံၤတၢ်ဟ်ဖျၢၣ်အိၣ်တပူၤဃီလၢအကတဲတၢ်လီၤလီၤဘၣ်ဃးယုၣ်ဂ္ၤအဂ့ၢ်လီၤ.ခဲအံၤ,လၢတၢ်ကတိာ် ဟ့ၣ်ကူၣ်တဖျၢၣ်အံၤဒီးအကအဖီခိၣ်န့ၣ်,ပှၢ်မၤလိယုၣ်ဂ္ၤပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်တဲသကိးဝဲယုၣ်ဂ္ၤသၢတၢ်ကတိာ်ဃီ အဂ့ၢ်လၢကကဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပှၢ်ဒိတခါလီၤ.ဒီးတၢ်သိၣ်လိဘၣ်ဃးယုၣ်ဂ္ၤသၢတၢ်ကတိာ်ဃီမ့ၢ်တၢ်သိၣ်လိအကျိတ ခါလၢအဘၣ်ထွဲဒီးကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအဂ့ၢ်,လၢအမ့ၢ်တၢ်အဒုလၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဒိတဖျၢၣ်လၢအမ့ၢ်ယုၣ်ဂ္ၤပိ ညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီလီၤ.

မ့ၢ်တၢ်လၢအဒုဒိၣ်လၢပကသ့ၣ်နီၣ်ဖဲပှၢ်မၤလိယုၣ်ဂ္ၤပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်တဲသကိးတၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ကွဲး ဘၣ်ဃးယုၣ်ဂ္ၤပိညါန့ၣ်,အဝဲဒုးကဲထီၣ်ဝဲတၢ်သ့ၣ်တၢ်ကတိာ်လီၤဆီတဖၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ထံၣ်တဖၣ်ဒီး ဆီၣ်ထွဲအတၢ်ထံၣ်တဖၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်ဆီၣ်ထွဲဒီးခံၣ်ကွၢ်စီၤကွၢ်ဝဲပှၢ်ကတၢ်ထံၣ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးလီၤ.အဝဲသ့ၣ်သံ ကွၢ်တၢ်သံကွၢ်လၢအအိၣ်ဒီးအဒဲးကံၣ်ဒဲးဒုးလီၤ.အဝဲသ့ၣ်ဃုၣ်ထံၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤဘၣ်ဃးတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ် တၢ်ထံၣ်တဖၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်ဒုးဖျါထီၣ်တၢ်ဟ်သးဒီးတၢ်အစၢလၢအဂ့ၢ်ဒီးတဂ့ၢ်လၢတၢ်ထံၣ်အါမံၤအဖီခိၣ်လီၤ.အ ဝဲသ့ၣ်န့ၣ်တၢ်သံကွၢ်ဒဲးကံၣ်ဒဲးဒုးအကလုာ်ကလုာ်လီၤ.သန့ၣ်ကတၢ်ယုၣ်ဂ္ၤပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆီတဖၣ်ဘၣ်လဲၤခီ ဖျါတၢ်ဘျၢၣ်လီၤဂ့ၢ်ပှၢ်,တၢ်ကတိာ်အါတၢ်,တၢ်ဒိသဒၢ,ဒီးတၢ်ကတိာ်ဂ့ၢ်ကျဲးစးတဲန့ၣ်တၢ်တဖၣ်လၢပထံၣ်ဘၣ်လၢ ယုၣ်ဂ္ၤပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤလီၤ.ဒီးအဝဲသ့ၣ်ကဲထီၣ်တၢ်အဒုဒိၣ်ဖးဒိၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ယုၣ်ဂ္ၤပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ် ဝီအပူၤလီၤ.

ခဲအံၤပန့ၢ်ပၢ်တၢ်အိၣ်သးလၢပကန့ၢ်ပၢ်တၢ်ကတိာ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆီလၢယုၣ်ဂ္ၤပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤတံၢ် အလီၤခံ,ပကတရံးဃီဆူတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီအသီတခါ-တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ယုၣ်ဂ္ၤပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီလီၤ.ဖဲပှၢ်မၤလိယုၣ်ဂ္ၤ ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်သ့ၣ်ထီၣ်အယုၣ်ဂ္ၤပိညါန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ဒုးကဲထီၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆီလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ် Formation

တၢ်လဲၤကျဲလၢပှၢ်မၤလိယုၣ်ဂ္ၤပိညါတဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အတၢ်ကတိာ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆီတဖၣ်မ့ၢ်ကျဲလၢအဘၣ်ဘူ ဒိၣ်နီၣ်မးလီၤ.အဃီဒီး,ပကဃုၣ်ထံၣ်လၢအဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်လဲၣ်,ပကဘၣ်ဟ်သ့ၣ်ပၢ်သးလၢတၢ်လၢပ ကတဲခဲအံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအမ့ၢ်တၢ်နီၣ်နီၣ်ဘၣ်.ဘၣ်ဆၣ်သန့ၣ်ကတၢ်,ပကယၢထီၣ်တၢ်အက့ၢ်အဂီၤလၢအဒုဒိၣ်တဖၣ် လၢကမၤစၢပှၢ်လၢပကသ့ၣ်ထီၣ်ယုၣ်ဂ္ၤပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီဃုာ်ဒီးတၢ်န့ၢ်ပၢ်အိၣ်မ့ၢ်နီၣ်လီၤ.

ပကကွၢ်သကိးကျဲခဲဘိတက့ၢ်.တၢ်တဘိ,ပကထိးဘၣ်တၢ်ကတိာ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆီလၢအဟဲလၢပှၢ်လၢအမၤ လိယုၣ်ဂ္ၤပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးပှၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢအဆီကမိၣ်တၢ်ယိာ်တဖၣ်အဂ့ၢ်လီၤ. ဒီးခံမံၤတမံၤ,ပကကွၢ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဒုးကဲထီၣ်တၢ်ကတိာ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆီလၢလံာ်စီဆုံအပူၤလၢအကဆူးကတ့ၢ် လီၤ.ပကကွၢ်အဆီကတၢ်တၢ်ကတိာ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆီအါမံၤလၢအိၣ်လၢယုၣ်ဂ္ၤပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤလၢအဟဲ လၢပှၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အတၢ်ထံၣ်အအိၣ်လီၤ.

တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တၢ်ဆိကမိၣ်ယိၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲ Philosophical Interactions

နကသ့ၣ်နီၣ်လၢတၢ်မၤလိအပူၤကွၢ်တဖၣ်အပူၤလၢပၤသ့ၣ်လၢပူၤအစၢ်န့ၣ်,ပှၤခရံၣ်ဖိမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပီၣ်ညါအါဒိအါဂၤန့ၣ်လၢတၢ်လၢပူၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဖျဲးထီၣ်သိၣ်လိဝဲတဖၣ်မ့ၢ်တၢ်အမ့ၢ်အတီၤလၢလံာ်စီဆုံအပူၤလီၤ.အဃိဒီး,အဝဲသ့ၣ်ပၢ်ဖျါထီၣ်အတၢ်န့ၣ်လၢအလဲၤသကြဲၤဒီးပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢအဆိကမိၣ်တၢ်ယိၣ်တဖၣ်လီၤ.ဖဲခဲးသလုးလၢပူၤအစၢ်န့ၣ်,ပှၤခရံၣ်ဖိလၢအသ့လံာ်သ့လဲၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဝဲအၣ်ရံးစံထီၣ်ထဲလဲအတၢ်ထံၣ်တဖၣ်မ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢက့ၢ်အါဘိဒီးဘၣ်ထွဲဒီးလံာ်စီဆုံလီၤ.အဃိဒီး,တၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်တဲဝဲအါမၤန့ၣ်အၣ်ရံးစံထီၣ်ထဲလဲအတၢ်ထံၣ်ပၢ်ဃုာ်ဝဲအိၣ်အါမးလီၤ.ဒီးတုၤဃီၤဆူပူၤထီၣ်ခဲးသလုးခရံၣ်ဖိအစၢ်န့ၣ်,ပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢစၢ်ခွဲဆါကတီၢ်တဖၣ်,ဂ့ၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်အမ့ၢ်ဂ့ၢ်,ဒုးကဲထီၣ်ဝဲတၢ်ထံၣ်လၢအရ့ၣ်ဒိၣ်တဖၣ်လီၤ.လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ,ပှၤအါဂၤထံၣ်ဝဲလၢတၢ်လၢပထံၣ်ဘၣ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပီၣ်ညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤတဖၣ်မ့ၢ်ပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တဖၣ်အတၢ်ထံၣ်လီၤ.

ခဲအံၤ,ပဘၣ်ပလီၢ်ပသးလၢပသ့ၣ်ညါလၢတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိအတၢ်ကတီၢ်တဖၣ်အံၤဟဲသ့ၣ်လီၤအသးလၢပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တဖၣ်အဂံၢ်,ဘၣ်ဆၣ်လံာ်စီဆုံသိၣ်လိပှၤလၢပကဘၣ်ပလီၢ်ပသးလၢတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တဖၣ်အံၤအဂ့ၢ်အက့ၢ်,လၢပကဟးဆဲးဒီးလၢပကသ့အံၤဒ်လဲၣ်လီၤ.

လၢတကဟးန့ၣ်,ပန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်လၢပထံၣ်ဘၣ်လၢကရံၣ်သ့းဝး ၂၀,ဖဲပှၤတၢ်မၤဖိစီၤပီလုးနမ့ၢ်ဘၣ်ဖၣ်လဲပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢအတမ့ၢ်ခရံၣ်ဖိတဖၣ်အါလီၤ.

ပှၤကူၣ်တၢ်သ့အိၣ်ဖဲလဲၣ်,ပှၤကွဲးလံာ်အိၣ်ဖဲလဲၣ်,ပှၤအအံၤတဃုာ်ဖိလၢအတီၤတၢ်ကတီၢ်သ့န့ၣ်,အိၣ်ဖဲလဲၣ်.ဟီၣ်ခိၣ်တၢ်ကူၣ်သ့န့ၣ်,ယွၤမၤထီၣ်ဝဲလၢတၢ်တဂီၢ်တသိၣ်ဘၣ်,တမ့ၢ်ဘၣ်ဧါ. (ဝကရံၣ်သ့းဝး ၂၀)

မ့ၢ်တၢ်လၢအရ့ၣ်ဒိၣ်လၢခရံၣ်ဖိလၢအမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပီၣ်ညါတဖၣ်ကသ့ၣ်နီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်လၢအထီၣ်ဒါလိာ်သးလၢပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢအမ့ၢ်ခရံၣ်ဖိဒီးတမ့ၢ်ခရံၣ်ဖိအဘၣ်စၢၤလီၤ.

သန့ကတကတီၢ်ဃီ,လၢလံာ်မၤတၢ်ဝဂ္ဂး ၂၇- ၂၈အပူၤ,စီၤပီလုးပၢ်ဖျါစ့ၢ်ကီးတၢ်သ့ပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တဖၣ်အတၢ်ထံၣ်န့ၣ်ဂ့ၢ်ဝဲအဝဲသ့ဟ့းလ့ၣ်အပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢအကွဲးထါခံၤဂၤချသးစီဒီးအ့ၣ်ထဲးစံတဖၣ်အတၢ်ကတီၢ်လီၤ.

ကစၢ်ယွၤ...အိၣ်တယံၤဘၣ်ဒီးပှၤနီတကဘၣ်...ဒ်ပှၤမၤထါလၢသ့ကျါတနီၤနီၤစံးဝဲအသိး,အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ,အစၢၤအသ့ၣ်,မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးပှၤသ့ၣ်အံၤ,ပဝဲ. (မၤတၢ်ဝဂ္ဂး ၂၇- ၂၈).

လံာ်စီဆုံတဆါအံၤတဲဖျါဝဲလၢပကဘၣ်ပလီၢ်ပသးလၢတၢ်ဘၣ်ယိၣ်,ခရံၣ်ဖိပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပီၣ်ညါတဖၣ်အိၣ်ဒီးအတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢအမၤလိတၢ်ထီတဖၣ်လီၤ.ဒီးအဝဲသ့ၣ်မၤဘၣ်ဃုာ်အယွၤဂ့ၢ်ပီၣ်ညါအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤဃုာ်ဒီးပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တဖၣ်အတၢ်ထံၣ်ထံစီၤပီလုးမၤတ့ၢ်ဝဲလၢဂ့ၢ်အၣ်သံၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

ပမ့ၢ်ပလီၢ်ပသးဒီးပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တဖၣ်အတၢ်ထံၣ်ဒ်လဲၣ်,လံာ်စီဆုံမ့ၢ်လံာ်အရ့ၣ်ဒိၣ်ကတၢ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပီၣ်ညါအတၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိအဂီၢ်လီၤ.လၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအဃိပဘၣ်ပၢ်သ့ၣ်ပၢ်သးလၢပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပီၣ်ညါအဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်အတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အယွၤဂ့ၢ်ပီၣ်ညါခိဖျါလံာ်စီဆုံတၢ်သိၣ်လိန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကျိးထံလံာ်စီဆုံ Interpretation of Scripture

ဒ်သိးပကတုၤလၢဖိတၢ်အံၤ,ပကွၢ်သကိးကျဲသဘိလီၤ-တၢ်တဘိ,ပကကွၢ်သကိးတၢ်တၢ်တၢ်ဒီးပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပီၣ်ညါတဖၣ်ဖဲအကျိးထံလံာ်အံၤလီၤ.ခံဘိတဘိ,ပကကွၢ်သကိးပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပီၣ်ညါတဖၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဝဲတၢ်တၢ်တဖၣ်အံၤခိဖျါတၢ်မၤလၢပကကိးအံၤလၢ,“တၢ်မၤဆံးလီၤတၢ်” လီၤ.ဒီးသဘိတဘိ,ပကဃုာ်ထံပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပီၣ်ညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ဃုာ်ထံၣ်န့ၣ်ကျဲလၢကကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီးတၢ်တၢ်တၢ်ခိဖျါ“တၢ်ပၢ်ဖျါပၢ်တံၤလံာ်

”လီၤပကကွၢ်အဆိကတၢ်လၢပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်လၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအဟဲၣ်ခိဖျါလၢလံာ်စီဆံ့အပူၤလီၤ.

တၢ်တၢ်တၢ်တဖၣ် Challenges

ဖဲပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်စးထီၣ်မၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအဆိကတၢ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ဆိကမိၣ်ဝဲလၢတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်မ့ၢ်တၢ်မၤလၢအယိယိဖိလီၤ.အဝဲသ့ၣ်ဆိကမိၣ်ဝဲလၢကဘၣ်ဖးလံာ်စီဆံ့ဒီးမၤပိာ်တၢ်လၢအတဲဝဲအခံလီၤ.တဘျီတခါအဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအဘၣ်,ခိဖျါလၢလံာ်စီဆံ့သ့ၣ်ဂ့ၢ်ကီးတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတနီၤ,ဘၣ်ဆၢၣ်သန့က့တၢ်တၢ်တၢ်လၢအဒုးအိၣ်ဝဲအါမံၤလီၤ.

အါန့ၢ်ဒီးပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်လီၤတူၢ်လီၤကၢ်ဒီးတၢ်ဒဲးဘးန့ၣ်,ကစၢ်ယွၤကလုာ်ကထါပာ်ဖျါဝဲတၢ်တၢ်တၢ်ခံမံၤလၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်လီၤ.တၢ်တၢ်တၢ်တၢ်တမံၤမ့ၢ်ဝဲတၢ်ကွဲးအကလုာ်လီၤဆီတဖၣ်လၢပထံၣ်လၢလံာ်စီဆံ့အပူၤလီၤ.တၢ်တၢ်တၢ်ခံမံၤတမံၤဟဲထီၣ်လၢတၢ်ပာ်လီၤတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အဂ့ၢ်မိာ်ပုၤအကျါအကျဲလၢပထံၣ်အလံာ်စီဆံ့အပူၤလီၤ.ပကကွၢ်အဆိကတၢ်တၢ်ကိတၢ်ခဲလၢပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်အတၢ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ခိဖျါတၢ်ကွဲးအကလုာ်ကလုာ်လၢပထံၣ်လၢလံာ်စီဆံ့အပူၤလီၤ.လံာ်စီဆံ့တမ့ၢ်တၢ်ကွဲးလၢအပူၤလၢအယၢထီၣ်တၢ်တမံၤဃီတဝီဝံၤတဝီဘၣ်.လၢအလီၤန့ၣ်,တၢ်ကွဲးအိၣ်အကလုာ်ကလုာ်လၢအဖျါထီၣ်လၢလံာ်စီဆံ့ဒီးတဘျီအပူၤဒီးတၢ်ပာ်ဖိၣ်လံာ်အကလုာ်တဖၣ်အံၤလၢကျဲအါဘိလီၤ.လံာ်စီဆံ့ပာ်ဖိၣ်ဃုာ်ဝဲဒၣ်တၢ်တဲပူၤတၢ်သိၣ်တၢ်သီ,ထါ,ဝံတၢ်ကတိၤ,ဒီးလံာ်ပရၢတဖၣ်-ပယၢထီၣ်ဒၣ်ထဲစ့မံၤလီၤ.လၢတၢ်ကွဲးအကလုာ်တဖၣ်အပူၤအိၣ်စ့ၢ်ကီးဒီးတၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်အကလုာ်ကလုာ်-တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်,တၢ်မၤလိတဖၣ်,တၢ်သံကွၢ်တဖၣ်,တၢ်ကတိၤအါတဖၣ်,တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါတဖၣ်,တၢ်တဲဖျါတဖၣ်,တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၢ်ဆိၣ်ဝါတဖၣ်,ပုၤတၢ်ကတိၤတဖၣ်,တၢ်ရဲၣ်လီၤတဖၣ်,တၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်,တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်,တၢ်သိၣ်လိတဖၣ်ဒီးတၢ်ဆဲးလီၤမံၤတဖၣ်လီၤ.ဒီးတၢ်ကွဲးအဂၤတဖၣ်,အဂၤတဖၣ်ဒီးအဂၤတဖၣ်လီၤ.ဒီးဃုာ်ဒီးတၢ်ကွဲးအကလုာ်တဖၣ်အံၤပကထံၣ်ဘၣ်တၢ်ကတိၤဒိတဖၣ်ဒီးတၢ်ကွဲးအဂၤလၢအိၣ်ဒီးအလွဲၢ်အကလုာ်ကလုာ်လၢဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢကျဲအါဘိလံာ်စီဆံ့အပူၤလီၤ.တၢ်ကွဲးလီၤဆီတဖၣ်အံၤမၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်လီၤ.

ပကဆိမိၣ်မ့ၢ်တဖၣ်ဖိလၢလံာ်စီဆံ့မ့ၢ်လံာ်တဘျီလၢအပာ်ဖျါတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလီၤလီၤတဖၣ်,ယၢထီၣ်ဒၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတခါဝံၤတခါလီၤ.မ့ၢ်ဒီးန့ၣ်တၢ်သ့ၣ်လံာ်စီဆံ့လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤမ့ၢ်တၢ်လၢအညါလီၤ.ဘၣ်ဆၢၣ်သန့က့လံာ်စီဆံ့တမ့ၢ်လံာ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်.,လံာ်စီဆံ့မ့ၢ်လံာ်လၢအတၢ်ကွဲးတဖၣ်လီၤဆီဒိၣ်မးလီၤ.ခဲအံၤပကဆိကမိၣ်မ့ၢ်လၢပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်အိၣ်ဒီးအတၢ်သးအိၣ်လၢကပာ်ဖျါထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါဃုာ်ဒီးတၢ်ကွဲးလၢအလီၤဆီလိာ်သးတဖၣ်လီၤ.ပကထံၣ်မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အယွၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်ပုၤဒီးထါ,ပူ,တၢ်မၤလိတဖၣ်,လံာ်ပရၢတဖၣ်,တၢ်တဲအါတဖၣ်,တၢ်ကတိၤဒိတဖၣ်ဒီးတၢ်အဂၤတဖၣ်လီၤ.မ့ၢ်ဒီးန့ၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢလံာ်စီဆံ့ဒီးယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီကဘၣ်လီၤဘၣ်စးဝဲဂ့ၢ်ဂ့ၢ်လီၤ.ဘၣ်ဆၢၣ်သန့က့တၢ်အံၤတမ့ၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်.

အနီၢ်ကိာ်န့ၣ်လံာ်စီဆံ့မ့ၢ်လံာ်တဘျီလၢအတၢ်ကွဲးလီၤဆီလိာ်သး,ဘၣ်ဆၢၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီပာ်ဖျါထီၣ်လံာ်စီဆံ့အတၢ်သိၣ်လိာ်ဒိတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိအသိးလၢတၢ်ကွဲးခဲလၢာ်ဃာ်ဃာ်အပူၤလီၤ.လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ,ပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်မၤဆဲးလီၤဝဲလံာ်တၢ်ကွဲးအကလုာ်တဖၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဘၣ်ဝဲလၢလံာ်စီဆံ့အပူၤဒီးဒုးကဲထီၣ်ဝဲတၢ်ကွဲးပာ်ဖျါလီၤဆီထဲတမံၤလီၤ.ဒီးတၢ်လီၤဆီလၢတၢ်ကွဲးတဖၣ်အကျါအံၤမ့ၢ်တၢ်တၢ်အဒိၣ်ကတၢ်လၢပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဝဲလီၤ.တၢ်တၢ်တၢ်ခံမံၤတမံၤလၢလံာ်စီဆံ့ပာ်ဖျါလၢ

ပျာမာလိယွာဂုဂီညါဘဉ်ဂုဘဉ်ဝီအဂီၢ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်ရဲၣ်လီၤမ့ၢ်တၢ်တရဲၣ်လီၤတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၢ်အတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်
လီၤ.ပမ့ၢ်ဘဉ်တဲလၢတၢ်ကတိၤထဲတဖျၢၣ်န့ၢ်,လံာ်စီဆုံတတဲဘဉ်ဃးထဲတၢ်ဂုၢ်မိၢ်ပုၤလၢအတဲတၢ်လၢလၢပုၤပုၤ
လီၤဆီလိာ်သးလီၤတံၢ်လီၤဆဲးထဲတခါဧါဘဉ်.လၢအလီၢ်န့ၢ်တၢ်အခိၣ်တီတခါန့ၢ်ညီန့ၢ်တၢ်ယၤထီၣ်အီၤလၢန့ၢ်
တစဲးလၢအံၤတစဲးရၤလီၤသးဒီတဘျီလၢလံာ်စီဆုံအပူၤလီၤ.အဃိဒီးလံာ်စီဆုံအသကဲးပဝးအံၤမ့ၢ်တၢ်တၢ်ဒီး
ပျာမာလိယွာဂုဂီညါဘဉ်ဂုဘဉ်ဝီတဖၣ်လီၤ.

ပကဆိမိၣ်မ့ၢ်လၢလံာ်စီဆုံမ့ၢ်လံာ်ဒ်အံၤလီၤ.ပာ်ကဲဒီးလံာ်စီဆုံတဲတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၢ်အဂုၢ်လၢလၢပုၤပုၤတခါဝံၤ
တခါလီၤ.ပာ်အဒိလံာ်စီဆုံတဲထဲတၢ်ဂုၢ်တခါဧါ,တဲအဂုၢ်ဘျဲးဘျဲးဘျဲးဒီးလဲၤဆူတၢ်ဂုၢ်အသီတခါလီၤ.မ့ၢ်ဒ်န့ၢ်
ကမ့ၢ်မးတၢ်အညီလၢပျာမာလိယွာဂုဂီညါတဖၣ်အဂီၢ်လၢကဖးလံာ်စီဆုံတတီၤဒီးဒုးအိၣ်ထီၣ်ယွာဂုဂီညါအတၢ်
ထံၣ်လၢလံာ်စီဆုံတတီၤအဖီခိၣ်လီၤ.သန့က့န့ၢ်အနီၢ်နီၢ်တခါန့ၢ်,လံာ်စီဆုံတဟ့ၣ်ထီၣ်ယွာဂုဂီညါဒ်န့ၢ်ဘဉ်.

မ့ၢ်ပကဆိမိၣ်မ့ၢ်ပျာမာလိယွာဂုဂီညါဘဉ်ဂုဘဉ်ဝီတဖၣ်တရဲၣ်လီၤတၢ်လီၢ်တံၢ်တလၢဘဉ်,အိၣ်ဒၣ်
ထိးဘဉ်တၢ်ဂုၢ်မိၢ်ပုၤတဆံးတက့ၢ်,ဒီးပာ်ဒိအဝဲသ့ၣ်တဲဘဉ်ဃးတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၢ်အမိၢ်ပုၤလၢန့ၢ်တစဲးလၢအံၤတစဲး
တချူးလၢအလဲၤဆူတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၢ်အဂုၢ်မိၢ်ပုၤလၢခံတခါဘဉ်လီၤ.အဒိအဝဲသ့ၣ်အသးမ့ၢ်မံလၢတၢ်မၤန့ၢ်လံာ်စီဆုံ
လၢန့ၢ်တစဲးလၢအံၤတစဲးဒီး,ဘဉ်သ့ၣ်သ့ၣ်အတၢ်မၤသကဲးဒီးအတၢ်ဘဉ်ထွဲဒီးလံာ်စီဆုံကညီဒ်လီၤ.

ဘဉ်ဆဉ်သန့က့,ပျာမာလိယွာဂုဂီညါဘဉ်ဂုဘဉ်ဝီတဖၣ်တမၤဝဲဒ်န့ၢ်ဘဉ်.အဝဲသ့ၣ်အဲဒ်ဒီးပာ်ဖျါထီၣ်
လံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်လၢလၢပုၤပုၤဒီးဘဉ်ဂုၢ်ဘဉ်ဝီတသ့ၣ်အသ့န့ၢ်လီၤ.လၢတၢ်န့ၢ်အဃိ,အဝဲသ့ၣ်ဘဉ်
မၤတၢ်နးနးလၢကပာ်ဖျါတၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်လၢအအိၣ်လၢလံာ်စီဆုံအါတီၤအပူၤလီၤ.

လံာ်စီဆုံထိးဘဉ်ယွာဂုဂီညါအခိၣ်တီတဖၣ်လၢကျဲအါတီၤလီၢ်အါတီၤဒီးလံာ်စီဆုံအတၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်
ယွာဂုဂီညါအံၤမ့ၢ်တၢ်တၢ်ဖးဒိၣ်လၢပျာမာလိယွာဂုဂီညါဘဉ်ဂုဘဉ်ဝီတဖၣ်လီၤ.

ခဲအံၤပထံၣ်ဘဉ်လံာ်စီဆုံတၢ်တၢ်ခံမံလၢပျာမာလိယွာဂုဂီညါဘဉ်ဂုဘဉ်ဝီတဖၣ်ဘဉ်လဲၤဒီဖျါဝဲထဲအဝဲသ့ၣ်
မၤသကဲးတၢ်ဒီးလံာ်စီဆုံလီၤ,ခဲအံၤပကတရံးဃီဆူတၢ်မၤဆံးလီၤတၢ်လီၤ.အဝဲအံၤမ့ၢ်ကျဲလၢပျာမာလိယွာဂုဂီ
ညါဘဉ်ဂုဘဉ်ဝီတဖၣ်သ့ၣ်လၢကမၤန့ၢ်တၢ်တၢ်တၢ်ဒီးအီၤဒီဖျါတၢ်ကွဲးအကလုာ်တဖၣ်လၢလံာ်စီဆုံအပူၤ
လီၤ.

တၢ်မၤဆံးလီၤတၢ် Factual Reduction

ပမ့ၢ်တဲလၢတၢ်ကတိၤယိယိဖိန့ၢ်-

တၢ်မၤဆံးလီၤတၢ်န့ၢ်မ့ၢ်တၢ်ပာ်သးစၢ်ဆၢလၢယွာဂုဂီညါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတဖၣ်လၢလံာ်စီဆုံသိၣ်လိဝဲ,
ဒီးမၤဆံးလီၤတၢ်က့ၢ်အဂီၢ်အဂၤတဖၣ်လၢလံာ်စီဆုံတတီၤဃီအပူၤလီၤ.

ပမ့ၢ်ကွၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအကျိၣ်န့ၢ်,လံာ်စီဆုံသန့က့ဒ်အကျိၣ်အဂၤအသိးဘဉ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢအကတီၤပုၤဖး
လံာ်ဖိလၢကျဲအါတီၤလီၤ.လံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်ဒုးသ့ၣ်ညါ,မၤဆူထီၣ်,တဲထီဒါ,မၤဂ့ၤထီၣ်,န့ၣ်လိတၢ်,ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်
ဘါ,မၤဆံးလီၤစ့ၤလီၤ,မၤသးခု,မၤသ့ၣ်ကိၢ်သးဂီၤ,ဘီဘဉ်,သိၣ်လိ,ရဲၣ်လီၤကျဲလီၤ,ဆိၣ်ဂ့ၤ,ဆိၣ်အၢ,မၤအါထီၣ်ပ
တၢ်ဆိမိၣ်မ့ၢ်,ဒီးအဂၤတဖၣ်လီၤ.ခဲအံၤတမ့ၢ်ပတဲလၢလံာ်စီဆုံအပူၤကိးတီၤဒီးမၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤခဲလၢာ်ဘဉ်.တ
ကိးဆၢကတီၤဒီးဘဉ်,ဒီးတဒ်ဒီးသိးသိးဘဉ်,ဘဉ်ဆဉ်လံာ်စီဆုံကိးတီၤဒီးကတီၤတၢ်ဒီးပုၤဖးလံာ်ဖိလၢကျဲအါတီ
လီၤ.

ဘဉ်ဆဉ်သန့က့ပျာမာလိလံာ်စီဆုံယွာဂုဂီညါဘဉ်ဂုဘဉ်ဝီတဖၣ်ပာ်အသးစၢ်ဆၢထဲဒ်လၢယွာဂုဂီ
ညါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတဖၣ်လၢဘဉ်တၢ်သိၣ်လိအီၤထဲလံာ်စီဆုံအပူၤလီၤ.လၢတၢ်ကတိၤအဂၤတဖျၢၣ်ပုၤလိယွာဂုဂီ

ညါဘဉ်ဂုၢ်ဘဉ်ဝီတဖၣ်မၤဆံးလီၤအတၢ်ထံၣ်သက့ၤဆူအတၢ်ဂုၢ်တနီၤနီၤဒီးလံာ်စီဆုံအတၢ်အကတဖၣ်တကနာ်
ဃုာ်ဝဲဘဉ်.

ခဲအံၤကျဲလၢပကမၤစ့ၤလီၤလံာ်စီဆုံဆူတၢ်အမ့ၢ်အတၢ်မ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤလီၤဖဲလံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်ဘဉ်
တၢ်ပာ်လီၤအိၤလၢအကတဲဒၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအတၢ်စံးတၢ်ကတီၤတဖၣ်လီၤ.လၢတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်အံၤအပူၤ,ပုၤ
မၤလိယုၤဂုၢ်ပီညါဘဉ်ဂုၢ်ဘဉ်ဝီတဖၣ်ညီၣ်န့ၢ်တဲဖျါတၢ်ဂုၢ်လၢအဖျါဂ့ၢ်မ့ၢ်ဂုၢ်တၢ်ဂုၢ်လၢအဖျါကဒုမ့ၢ်ဂုၢ်လၢတၢ်တဲဖျါ
လံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်,ဝံၤဒီးအဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်အတၢ်သးစၢ်ဆၢထဲဒၣ်ဆူတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢအဆိၣ်ထွဲအဝဲသ့ၣ်အတၢ်
စံးတၢ်ကတီၤတဖၣ်လီၤ.

ပကဟံးန့ၢ်အဒိ ၂ တံၤမသ့း၃၆ လၢအတဲဖျါဒၣ်ထဲတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလီၤ.ဖဲအံၤန့ၢ်လီၤပီလူးစံးဝဲဒၣ်-

ကယဲၣ်တၢ်ကွဲးအသးခဲလၢာ်န့ၢ်,ကွဲးအသးလၢယုၤအသးစီဆုံ,ဒီးဂုၢ်လၢသိၣ်တၢ်သီတၢ်အဂီၢ်,လၢသိၣ်
ဃီၣ်တၢ်အဂီၢ်,လၢဃုာ်လီၤတၢ်အဂီၢ်,လၢသိၣ်လိန့ၢ်လိတၢ်လၢတၢ်တီၤလီၤအပူၤအဂီၢ်.(စီတံၤမသ့း၃၆).

ခဲအံၤ,ပမ့ၢ်ကွဲးလၢတၢ်အိၣ်သးလဲၣ်လဲၣ်န့ၢ်,ပတဲသ့လၢလံာ်စီဆုံတဆၢအံၤဘဉ်တၢ်ကွဲးအိၤအါန့ၢ်ဒီးတၢ်
မ့ၢ်တၢ်တီၤအတၢ်ကတီၤဘဉ်ဃးဒီးလံာ်စီဆုံလီၤ.စီပီလူးမၤထွဲလံာ်စီဆုံတဆၢအံၤလၢအမ့ၢ်တၢ်လၢအကမၤအ
သးလၢကဟ့ၣ်ဆူၣ်ထီၣ်စီတံၤမသ့းအဂံၢ်အဘါလၢအကဟံၤသ့ၣ်ပာ်သးလၢလံာ်စီဆုံအဂုၢ်လီၤ.အစ့ၤကတၢ်
န့ၢ်,လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤဘဉ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၤဒ်ကဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါဒီးဟ့ၣ်ဆူၣ်ထီၣ်စီတံၤမသ့းအသးလၢအက
မၤသီထီၣ်အတၢ်အၢၣ်လီၤအိၤဒ်ဒီးလံာ်စီဆုံလီၤ.သန့ကတၢ်အရူဒိၣ်လၢတၢ်ကွဲးတခါအံၤအပူၤမ့ၢ်ဒ်သီးယုၤဂုၢ်
ပီညါအတၢ်ကတီၤတဖၣ်အိၣ်ဖျါဝဲတြၢၤကလၢာ်လီၤ.ဒီးပုၤမၤလိယုၤဂုၢ်ပီညါဘဉ်ဂုၢ်ဘဉ်ဝီတဖၣ်သ့ဝဲလံာ်စီဆုံတ
ဆၢအံၤဒီဖျါလၢအဝဲသ့ၣ်သးစဲလၢယုၤဂုၢ်ပီညါအတၢ်သိၣ်လိလၢအဖျါဖဲအံၤအပီလီၤ.

တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢအဖျါတြၢၤကလၢာ်န့ၢ်ကဘဉ်တၢ်ကွဲးဟံၤဖျါအိၤသ့လၢပုၤကိးဂၤန့ၢ်ပၢၤသ့ဒီးအတၢ်က
တီၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်သ့လီၤ.-“ကယဲၣ်တၢ်ကွဲးအသးခဲလၢာ်န့ၢ်,ကွဲးအသးလၢယုၤ,”“ကယဲၣ်
တၢ်ကွဲးအသးခဲလၢာ်န့ၢ်ဂုၢ်လၢသိၣ်လိသီလိတၢ်အဂီၢ်”“ကယဲၣ်တၢ်ကွဲးအသးခဲလၢာ်န့ၢ်ဂုၢ်လၢသိၣ်ဃီၣ်တၢ်အ
ဂီၢ်”“ကယဲၣ်တၢ်ကွဲးအသးခဲလၢာ်န့ၢ်ဂုၢ်လၢဃုာ်လီၤတၢ်အဂီၢ်”“ကယဲၣ်တၢ်ကွဲးအသးခဲလၢာ်န့ၢ်ဂုၢ်လၢသိၣ်န့ၢ်
လိတၢ်အဂီၢ်”လီၤ.တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိခဲလၢာ်အံၤပာ်ဖျါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအတၢ်ကတီၤလၢအဖျါဂ့ၢ်မ့ၢ်လၢလံာ်စီဆုံတ
ဆၢအံၤအပူၤလီၤ.

အါန့ၢ်ဒီးတၢ်ကတီၤလၢအဖျါဂ့ၢ်မ့ၢ်န့ၢ်လံာ်စီဆုံတတီၤအံၤအိၣ်စ့ၢ်ကိးအဒိပညီလၢအဖျါကဒုလၢအဒုးသးစဲ
ပုၤမၤလိယုၤဂုၢ်ပီညါဘဉ်ဂုၢ်ဘဉ်ဝီတဖၣ်လီၤ.အဒိန့ၢ်,ပမ့ၢ်တဲလၢကစၢ်ယုၤသးအိၣ်လၢကတဲပုၤအတၢ်ဘဉ်သး
န့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအကမာ်ဘဉ်.လံာ်စီဆုံတတီၤအံၤစ့ၢ်ကိးပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢတၢ်ကအိၣ်မူစီဆုံအဂီၢ်ပကဘဉ်မၤလိ
ယုၤကလုာ်ကထါလီၤ.ဒီးပကထံၣ်လၢစီပီလူးဖဲအတဲကစၢ်ယုၤကလုာ်ကထါန့ၢ်အဝဲတဲဝဲလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်တက
တြူၢ်လီၤ,ဘဉ်ဆၢပာ်ဖျါစ့ၢ်ကိးလၢအဝဲအိၣ်ဒီးတဲစ့ၢ်ကိးလံာ်စီဆုံအသီတကတြူၢ်လၢအကဲဘျူးစ့ၢ်ကိးဒ်အလီၤလံာ်
တကတြူၢ်အသီးလီၤ.

ဃုာ်ဒီးယုၤဂုၢ်ပီညါအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢအဖျါဂ့ၢ်မ့ၢ်ဒီးဖျါကဒုခံခါလၢာ်န့ၢ်,ပုၤမၤလိယုၤဂုၢ်ပီညါဘဉ်ဂုၢ်ဘဉ်ဝီ
တဖၣ်သ့တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအံၤလၢကဂ့ၢ်ပုၤဒီးဒိသဒတၢ်ဂုၢ်ခိၣ်တီတဖၣ်လီၤ.ဒ်နကဆိမိၣ်မ့ၢ်ကဘဉ်အသီး,လံာ်စီဆုံ
တဆၢအံၤဖဲဖျါထီၣ်လၢယုၤဂုၢ်ပီညါဘဉ်ဂုၢ်ဘဉ်ဝီအပူၤလၢကဆိၣ်ထွဲတၢ်မၤလိတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၢ်အဂုၢ်ဘဉ်ဃးလံာ်
စီဆုံလီၤ.

အဒိန့ၢ်,လၢရီၤဘးတံၤရူမိၣ်တၢ်ကွဲးလံာ်ယုၤဂုၢ်ပီညါဘဉ်ဂုၢ်ဘဉ်ဝီအဆၢဒိၣ်ခံန့ၢ်အဝဲပာ်စီတံၤမသ့း၃၆
လၢကဆိၣ်ထွဲအတၢ်ထံၣ်လၢလံာ်စီဆုံန့ၢ်တကမာ်ဘဉ်.ဖဲန့ၢ်အဝဲကွဲးဝဲဒ်အံၤ-

ပျာကွဲးလံာ်စီဆုံတဖၣ်အာၣ်လီၤလၢလံာ်စီဆုံန့ၣ်အကမၣ်တအိၣ်ဘၣ်ဒီဖျါလၢယွၤကလုာ်ကထိမ့ၢ်လံာ်လၢ အဟ့ၣ်ဝဲဆူပှၢဟီၣ်ခိၣ်ဖိအအိၣ်ဒီဖျါအတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤပျာကွဲးလံာ်ဖိတဖၣ်အသးလီၤ.

တၢ်ကတိၤဒ်အံၤမ့ၢ်ကျဲလၢပှၢအါတက့ၢ်သူအီၤလၢယွၤဂ့ၢ်ပီညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤလီၤ.သန့က့တၢ်ကတိၤလၢ အဖျါရဲဒီးဖျါကဒုခံမံၤလၢာ်ပာ်ဖျါထီၣ်လၢ ၂တံၤမသး၃း၁ဒ်ဒုးန့ၣ်စ့ၢ်ကီးယွၤဂ့ၢ်ပီညါအဂ့ၢ်ခိၣ်တီလၢအကတဖၣ်လီၤ. အဒိန့ၣ်,ပှၢမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပီညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်သူဝဲလံာ်စီဆုံတဆၢအံၤလၢယွၤဂ့ၢ်ပီညါအဂ့ၢ်ခိၣ်တီလၢအမ့ၢ် တၢ်သးကညီၤအဖိလၢာ်ဒ်သိးကဒုးန့ၣ်ပှၢလၢယွၤသးကညီၤတၢ်ဒီဖျါအဝဲလီၣ်ဖျါထီၣ်အသးလၢပှၢကညီၤအအိၣ် လီၤ.အဝဲသ့ၣ်ကသူစ့ၢ်ကီးလံာ်တတိၤအံၤလၢတၢ်အိၣ်ဖျါအတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်တၢ်သိၣ်လိအဂီၢ်လၢအကတဝဲလၢ တၢ်ဖးလံာ်စီဆုံဒီးတၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤယွၤကလုာ်ကထိမ့ၢ်တၢ်ဘျူးတၢ်ဖျါလၢတၢ်အိၣ်ဖျါအဂီၢ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်တဲၤစ့ၢ် ကီးဝဲသ့လၢမ့ၢ်နံၤခံကတၢ်အဂ့ၢ်လၢကဟံၤဖျါထီၣ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ကတိၤလၢအတဲဆိတၢ်ဒ်ဝဲတၢ်ကတိၤအသိး လီၤ.တၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်တဲၤဝဲဒီဖျါလံာ်စီဆုံတဆၢအံၤန့ၣ်ပယၢၤထီၣ်ကတၢ်ကတၢ်တသ့ဘၣ်.

လံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်လၢအလီၤပလိာ်လိာ်သးဒီးယွၤဂ့ၢ်ပီညါတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်န့ၣ်ပမ့ၢ်မၤဆံးလီၤ အီၤန့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအကီၤဘၣ်.ဖဲပဖးလံာ်တၢ်မိၤဂျး၁လၢကစၢ်ယွၤတ့ၤလီၤတၢ်ခဲလၢာ်န့ၣ်,တမ့ၢ်တၢ်လၢအကီၤ လၢပကတဲလၢကစၢ်ယွၤမ့ၢ်တၢ်ဘၣ်တ့ၤကစၢ်ဘၣ်.ဖဲပဖးလံာ်ယၢၤဖး၃လၢစရၤဖးတဖၣ်ကီးထီၣ်,“စီဆုံ,စီဆုံ,စီ ဆုံ”လၢကစၢ်အခဲၣ်ညါန့ၣ်,မ့ၢ်တၢ်လၢအသိၣ်ဖိလၢပကဆၢတဲၣ်လံာ်တဆၢအံၤလၢကစၢ်ယွၤန့ၣ်စီဆုံလီၤ.ဖဲပဖး လံာ်ရိမ့ၢ်၃း ၂၈လၢတၢ်ပာ်တီၢ်ပာ်လီၤပှၢဒီဖျါလၢတၢ်န့ၣ်ဒီးတမ့ၢ်လၢတၢ်မၤဘၣ်န့ၣ်,လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤပတဲအီၤဖဲပ တဲသကီးဘၣ်ဃးတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးတၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၤလီၤ.လံာ်စီဆုံအါတီၤလၢလံာ်စီဆုံအပူၤတဲတၢ် ကတိၤညီညီဖဲအကဲထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပီညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီလီၤ.ဒီးတမ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤကမၢကမၣ်လၢပှၢမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပီ ညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ညီၤန့ၣ်ပံးန့ၣ်သူလံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်အံၤဘၣ်.

သန့က့ဖဲလံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်တလီၤပလိာ်လိာ်အသးဒီးယွၤဂ့ၢ်ပီညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်န့ၣ်,တၢ် မၤဆံးလီၤတၢ်ကဲထီၣ်တၢ်မၤလၢအကီၤလီၤ.နီၢ်ကီၢ်န့ၣ်,တၢ်မ့ၢ်ကဲထီၣ်အသးဒ်အံၤပှၢမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပီညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ် ဝီတဖၣ်မၤနီၣ်ဝဲတၢ်ကွဲးအက့ၢ်အဂီၢ်တဒ်သိးလိာ်သးလၢလံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးအပူၤဒ်သိးအဝဲသ့ၣ်ကသ့ၣ်ညါတၢ်မ့ၢ် တၢ်တီလၢအကသ့ၣ်ညါလံာ်တတိၤအံၤသိၣ်လိမန့ၢ်လဲၣ်လီၤ.ဒီးအဝဲသ့ၣ်သူတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤ လီၤတံၢ်လီၤဆဲးဖဲအဝဲယွၤဂ့ၢ်ပီညါအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်လီၤ.အဒိန့ၣ်,လံာ်ကတိၤဒ်ဖျါလီၤကံၤယွၤဂ့ၢ်ပီညါအတၢ် ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်,သန့က့အဝဲသ့ၣ်အနီၢ်နီၢ်တခီတမ့ၢ်ယွၤဂ့ၢ်ပီညါအတၢ်ကူၣ်ဆိဘၣ်ပကက့ၢ်သကီးလံာ်ကတိၤ ဒ် ၂၃း၁၃-၁၄ ဖဲပဖးဘၣ်တၢ်ကတိၤတဖၣ်အံၤ-

တြီၢ်တၢ်သိၣ်ဃီၣ်လၢဖိသ့ၣ်တဂ့ၤ,အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ,နမ့ၢ်တီၢ်အီၤလၢနီၣ်တီၢ်န့ၣ်ဘၣ်ဆၣ်ဒီး,တသံဘၣ်ဝဲဘၣ် တီၢ်အီၤလၢနီၣ်တီၢ်တက့ၢ်,ဒီးနကမၤပူၤမၤဖျဲးအသးလၢပျုၤပူၤလီၤ. (ကတိၤဒ် ၂၃း၁၃-၁၄)

ခဲအံၤပမ့ၢ်က့ၢ်လံာ်ကတိၤဒ်တဆၢအံၤတဘျီဃီလီၤကံၤလၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဖျါခံခါလီၤ.လံာ်တဆၢအံၤတဲဘၣ်ပှၢလၢ တၢ်သိၣ်ဃီၣ်ဖိသ့ၣ်အဂ့ၢ်ဒီးတဲဝဲ,“တသံဘၣ်ဝဲဘၣ်”လီၤ.ဒီးတဲစ့ၢ်ကီးဝဲလၢပာ်မ့ၢ်သိၣ်အဖိဒီးကမၤပူၤမၤဖျဲးအသး လၢပျုၤပူၤလီၤ.

သန့က့လၢလံာ်ကတိၤဒ်အတၢ်ကွဲးတက့ၢ်အပူၤ,တၢ်ကတိၤဒ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလီၤလီၤ နီတဘျီဘၣ်လီၤ.ပှၢကျိးထံလံာ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးတကၤကထံၣ်လၢလံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်အံၤတဲတၢ်လီၤလီၤမ့တ မ့ၢ်တဲတၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးဘၣ်ဃးတၢ်သိၣ်ဃီၣ်ဘၣ်.လၢအလီၤန့ၣ်လံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်အံၤဟ့ၢ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါပၢ လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ကူၣ်သ့လၢကသိၣ်လိအဖိတဖၣ်ဒီဖျါလၢတၢ်သိၣ်ဃီၣ်ကဒုးကဲထီၣ်တၢ်အဂ့ၢ်လၢဖိတဖၣ်အတၢ် အိၣ်မူအဂီၢ်လီၤ.အနီၢ်ကီၢ်န့ၣ်,ဒ်လံာ်စီဆုံတတိၤအံၤတဲဝဲအသိး,တၢ်ကတိၤဒ်အံၤဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလီၤလီၤဆိဆိ

လာတင်မာဆူင်ထီၣ်ပၢ်သ့ၣ်အသးလီၤ.ပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တကစံးဝဲတဘၣ်တြီၤတၢ်သိၣ်ဃီၣ်တဂ့ၤ,စံၣ်ညီၣ်အိၤတက့ၤ.ပၢ်သ့ၣ်တဖၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်အိၤလာသိၣ်ဖိသိၣ်လံၤလီၤ.

ဃုာ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤ,ပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ကဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လာအဖျါကဒုတဖၣ်လီၤ.အဒိန့ၣ်,လာတၢ်မၤလိပှၤကညီအဂ့ၢ်အကျိၤအဖီလၢ်န့ၣ်,ပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်သ့ဝဲလံာ်စီဆံၣ်တတီၤအံၤလာဖိသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ပှၤတၢ်ဒီးဘးဖိလီၤ.လာတၢ်မၤစီမၤဆံၣ်ထီၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီအဖီလၢ်တဒိ,အဝဲသ့ၣ်သ့လံာ်တဆာအံၤလာကဒုးအိၣ်ထီၣ်မိၢ်ပၢ်တဖၣ်ကဘၣ်သိၣ်လိသီလိအဖီလာကဒိၣ်ထီၣ်လာတၢ်စီတၢ်ဆံၣ်အပူၤလီၤ.

မ့ၢ်တၢ်လာအလီၤကမၤကမၢ်လာပှၤလာအမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်သ့လံာ်စီဆံၣ်တဆာအံၤလာကဆီၣ်ထွဲမ့ၢ်နံၤခံကတၢ်အဂ့ၢ်လီၤ.လာလူဝဲးစံးဘၢဂံၤဒီးဖိအလံာ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအဆၢဒိၣ်သၢအဆၢဖိဃုန့ၣ်အဝဲသ့လံာ်ကတီၤဒိ ၂၃:၁၄လာကတဲဖျါတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အတၢ်သိၣ်လိဘၣ်ဃးတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤလာတၢ်သံလီၤ.အဝဲတဲဝဲဒ်အံၤ-

တၢ်အုၣ်သးတဖၣ်တတဲဝဲလီၤတံၢ်လီၤဆဲးဘၣ်ဃးတၢ်န့ၣ်တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤလာတၢ်သံတချးလာတၢ်စိာ်မၤကဲက့ၢ်ဘၣ်.လံာ်အဆၢတဖၣ်အံၤပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလာဂံၤလီၤအပူၤလီၤ.

ဖဲအံၤ,ဘၢဂံၤပာ်မိမၤကတၢ်ဂဲၤလာတၢ်ကတီၤ “မၤပူၤမၤဖျဲးအသးလာပျုၤပူၤ,”ဒ်ကတီၤဒိ ၂၃:၁၄,ပာ်ဖျါဝဲလာပှၤအံၣ်စရုလးဖိလာအသးတီလာလံာ်စီဆံၣ်အလီၤလံာ်တကတြုၢ်ပူၤအဆၢကတီၤတဖၣ်န့ၣ်တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤလာတၢ်သံလီၤ.ဃုာ်ဒီးတၢ်မၤဆံးလီၤတၢ်ဖဲအံၤဘၢဂံၤပာ်မိမိဆီၣ်ထွဲမ့ၢ်နံၤလာခံကတၢ်အဂ့ၢ်ခိၣ်ဖျါအသ့ဝဲလံာ်စီဆံၣ်တဆာအံၤလာအနီၢ်နီၢ်တဒိမ့ၢ်လံာ်လာအသိၣ်ဃီၣ်ဖိလံာ်တဖၣ်လီၤ.

ခဲအံၤ,ဆၢကတီၤတဘျီလၢ်လၢ်ဖဲတၢ်သးစၢ်ဆၢဒၣ်ထဲလာတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီကဖျါအဂီၢ်န့ၣ်တၢ်မၤဆံးလီၤတၢ်ကွဲးအတက့ၢ်နးမးလီၤ.အဒိန့ၣ်,နကသ့ၣ်နီၣ်လာပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ညီန့ၣ်သ့တၢ်ကတီၤလီၤလီၤဘျၢဘျၢလီၤ.အဃိဒီး,လံာ်တဆၢဒိၣ်မ့ၢ်ကတီၤတၢ်ကတီၤဒိန့ၣ်,ပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ရှဲပှးဝဲတၢ်ကတီၤဒိလီၤလီၤလီၤ.

တၢ်မၤဆံးလီၤတၢ်အံၤပကထံၣ်န့ၣ်အဒိလာမ့ၢ်လၢၣ်အဲၣ်ဂံၤစၢ်န့ၣ်အခရံၣ်ဖိယွၤဂ့ၢ်ပိညါအဆၢဒိၣ်၄၈အပူၤဖဲအတဲပှးယွၤကလုၢ်ကထိဒ်အမ့ၢ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်လီၤ.အဝဲမၤနီၣ်တၢ်ကတီၤအဒိတဖၣ်ဒီးတၢ်ကတီၤလီၤပလိာ်လိာ်သးတဖၣ်လာအဖျါထီၣ်လာလံာ်စီဆံၣ်အါတီၤအပူၤလီၤ.အဝဲကွဲးဝဲဒ်အံၤ-

တၢ်အက့ၢ်အဂီၢ်အိၣ်ဝဲအါမံၤလာကဒုးန့ၣ်ပှၤကစၢ်ယွၤအကလုၢ်ကထိအန့ဆၢဒိၣ်ဒီးအတၢ်မၤ...သဃီၤကတီၤ...မဲာ်ထံကလၢ...တၢ်ချံ...တၢ်စူၤဒီးထံလီၤတကက...တၢ်န့ၣ်ထံ...တၢ်ညၣ်လာအကီၢ်...ထူဒီးစ့...မ့ၢ်အူဒၢ...နးအကန့ၣ်...(ဒီး)မ့ၢ်အူလီၤ.

ခဲအံၤထဲအဲၣ်ဂံၤစၢ်န့ၣ်ယၤထီၣ်တၢ်အက့ၢ်အဂီၢ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်တလီၤန့ၣ်လာပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ညီန့ၣ်မၤဝဲဘၣ်.သန့က့,ပဘၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလာပကဃုဃိထံတၢ်အက့ၢ်အဂီၢ်တဖၣ်အံၤကတီၤတၢ်ဒီးပှၤဖးလံာ်ဖိလဲၣ်အလီၤန့ၣ်,အဝဲပာ်ဖိၣ်ဝဲတၢ်အက့ၢ်အဂီၢ်တဖၣ်အံၤခိၣ်ဖျါတၢ်မၤဆံးလီၤတၢ်လာအဝဲတၢ်ကတီၤဟ့ၣ်ကူၣ်လီၤလီၤလီၤ.အဝဲကွဲးဝဲဒ်အံၤ-

တၢ်အဒိလာပထံၣ်ဘၣ်တဖၣ်အံၤပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်ထံၣ်လာယွၤအကလုၢ်ကထိန့ၣ်အိၣ်ဒီးအစိအကမီၤဒီးမၤလာပှဲတၢ်မၤအဒိၣ်လာပှၤတကဘၣ်တကအဂီၢ်လီၤ.

ခဲအံၤယတဲသ့လာပှၤတထီဒါအဝဲအတၢ်မၤကွၢ်တခါအံၤဘၣ်,ဘၣ်ဆၢမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်လာအဖျါရှဲရှဲလာတၢ်စံးဆၢတခါအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤဆံးလီၤတၢ်နးနးကလဲာ်,လာအပာ်တ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်အရဲဒိၣ်ဒၣ်တၢ်တက့ၢ်.တၢ်ဂ့ၢ်လာအလဲာ်

ဒိန်နိုတင်အကွဲအကွဲလောကွဲဖျဲဝဲအံၤဒီဖျဲတၢ်ဒူးကဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအယိယိဖိၣ်သိးကဘၣ်ဂီၢ်ဒီးအဝဲအတၢ်ထံၣ်လီၤ.

ဒိန်ထံၣ်မ့ၢ်ကသ့အသိး,တၢ်မၤဆံးလီၤတၢ်အံၤကဲထီၣ်အသးလၢလံာ်အါတီၤလီၤ.အဒိန့ၢ်,ပကကွၢ်လၢတၢ်မၤလိတၢ်ဘၣ်,လၢလံာ် ၂၆၁၂၀၃အပူၤဖဲကစၢ်ယွၢ်စံးဝဲဒၣ်လၢပသုတအိၣ်ဒီးကစၢ်အဂုၤအဂၤတဖၣ်လၢအမဲာ်ညါတဂ့ၢ်,ဒီးလံာ်စီဆုံမ့ၢ်လံာ်လၢလံာ်အကဲခဲလၢာ်အဖီခိၣ်လီၤ.ပမၤကတၢ်အီၤလၢလံာ်စံးထီၣ်ပတြၢၤ၁၀၅,လၢအကွဲမ့ၢ်တၢ်စံးထီၣ်ပတြၢၤယွၢ်,လၢကစၢ်ယွၢ်တြၢၤဘၣ်တၢ်စံးထီၣ်ပတြၢၤလီၤ.လံာ်စီဆုံအတၢ်ကတီၢ်အါတီၤမ့ၢ်အိၣ်ဒီးအတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးပှၤဖးလံာ်ဖိအါမံၤအါမိၣ်ဘၣ်ဆၢ,ပှၤမၤလိယွၢ်ဂီၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်အသးစၢ်ဆၢဒၣ်ထဲတၢ်အိၣ်သးလၢအတဲဖျဲတၢ်ဂ့ၢ်တမံၤမံၤ,ဒီးရှဲပှၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်လီၤလီၤလၢယွၢ်ဂီၢ်ပိညါအတၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိအပူၤလီၤ.

ပှၤမၤလိယွၢ်ဂီၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်မၤနၤတၢ်တၢ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်လၢအမ့ၢ်လံာ်အတၢ်ကွဲးအကလုာ်ကလုာ်တဖၣ်ဒီဖျဲတၢ်မၤဆံးလီၤတၢ်လီၤ.သနၢ်က့အဝဲသ့ၣ်ဖဲအဘၣ်ကွၢ်ဆၢမဲာ်ဒီးလံာ်စီဆုံအတၢ်ရဲၣ်လီၤ.ကျဲလီၤတဒီအဝဲသ့ၣ်သူက့လၢပကိးအီၤလၢ“တၢ်ပာ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်”လီၤ.

တၢ်ပာ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ် Factual Collation

ဒီဖျဲလၢလံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်အိၣ်ရၤလီၤအသးလၢလံာ်စီဆုံဒီတဘျီအပူၤအသိ,ပှၤမၤယွၢ်ဂီၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ဘၣ်ပာ်ဖျိၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ဟံးန့ၢ်ထၢဖျိၣ်လံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်လၢလံာ်စီဆုံဒီတဘျီအပူၤဒီးသိးအဝဲသ့ၣ်ဒူးအိၣ်ထီၣ်အတၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိကသ့အဂီၢ်လီၤ.မ့ၢ်တၢ်လၢအညီန့ၢ်လၢပထံၣ်ဘၣ်လံာ်တၢ်မၤရှဲအိၣ်လၢလံာ်ရီၤမ့ၢ်အဆၢဖိတဖၣ်အကပၤ,မ့ၢ်တမ့ၢ်လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢၤအိၣ်လၢလံာ်ယၤကိာ်,မ့ၢ်တမ့ၢ်လံာ်မးသဲအဆၢဖိတဖၣ်လၢလံာ်လီၢ်ဖျဲအကပၤလီၤ.လံာ်အဆၢဖိတဖၣ်တၢ်ပာ်ဖျိၣ်အီၤလၢလံာ်စီဆုံအဆၢအဂၤတဖၣ်အကပၤဒီဖျဲလၢအဝဲသ့ၣ်တဲယွၢ်ဂီၢ်ပိညါအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတဖၣ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးအသိလီၤ.

ကျဲလၢတၢ်ပာ်ဖျိၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤလၢလံာ်စီဆုံအါတီၤအပူၤပိာ်ဝဲဒၣ်အကွၢ်အဂီၢ်အါမံၤဘၣ်ဆၢလၢပကနၢ်ပာ်အီၤယိယိအဂီၢ်ပကတဲဒၣ်ထဲကျဲခိၣ်သ့ၣ်ခံမံၤလီၤ.လၢတကပၤန့ၢ်,လံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်တၢ်ပာ်ဖျိၣ်ဘုအီၤ,ပာ်ဘုတပူၤဒီဖျဲအဝဲသ့ၣ်တဲတၢ်ဂ့ၢ်တမံၤသိအသိလီၤ.လၢအဂၤတကပၤတဒီ,လံာ်တနီၤနီၤဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျိၣ်အီၤမ့ၢ်ထၢဖျိၣ်အီၤဒီဖျဲလၢအဝဲသ့ၣ်ဒီးသိးန့ၢ်ဒူးကဲထီၣ်ဝဲယွၢ်ဂီၢ်ပိညါအတၢ်ကတီၢ်လၢအကီအသိလီၤ.ပကဘျီလီၤကျဲခိၣ်အံၤခဲအံၤလီၤ.

အဆိကတၢ်,ပှၤမၤလိယွၢ်ဂီၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ညီန့ၢ်ဒူးအိၣ်ထီၣ်ယွၢ်ဂီၢ်ပိညါအတၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်ဒီဖျဲတၢ်ဟံးန့ၢ်လံာ်အဆၢတဖၣ်လၢအတဲတၢ်ထံၣ်တခါဃီလီၤ.

ပဆိကမိၣ်တၢ်ဒီးအံၤအါတျီလၢပတၢ်အိၣ်မူကိးန့ၢ်ဒီးအပူၤလီၤ.ပာ်ကဲဒိနတယာ်လၢနစ့လီၤမၤလီၤ.နကမၤဒ်လဲၣ်?နကဂံၢ်နစ့လၢနထၢၣ်ပူၤတဝီလီၤ.သနၢ်က့မ့ၢ်တလီၤတံၢ်ဘၣ်ဒိနဒီး,နကဂံၢ်အီၤတဝီဝဲတဝီတုၤလၢနသးကလၤလၢနစ့တလီၤမၤနီတဘျီဘၣ်လီၤ.

ဂ့ၢ်လံ,လၢကျဲအါတီၤန့ၢ်,တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လၢပှၤမၤလိယွၢ်ဂီၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်မၤဝဲဖဲအဝဲသ့ၣ်ပာ်ဖျိၣ်လံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်လၢအတဲဖျဲယွၢ်ဂီၢ်ပိညါအဂ့ၢ်တခါဃီအခါလီၤ.အဝဲသ့ၣ်တယာ်ဝဲလၢအဝဲသ့ၣ်န့ၢ်ပာ်လံာ်တတီၢ်ဘၣ်ဘၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်န့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဒူးကဲထီၣ်ယွၢ်ဂီၢ်ပိညါအတၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအမ့ၢ်အတီၤလၢလံာ်စီဆုံအတီၤတဖၣ်အံၤအပူၤလီၤ.အသိဒီး,အဝဲသ့ၣ်ကွၢ်လံာ်စီဆုံအတီၤအါတီၤလၢကထံၣ်န့ၢ်တၢ်ထံၣ်လၢအလီၤပလိာ်လိာ်သးလၢအတီၤအဂၤစ့ၢ်ကိးဖဲန့ၢ်လီၤ.

အဒိနှင့်,ဖဲလူးဝံးစ်ဘာရ်ဟီးဖဲတဲဘၣ်ဘးခရံၣ်မ့ၣ်ကစၢ်ယွၤလၢအလံာ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအဆၢဒိၣ်
ဃီးအပူၤန့ၣ်အဝဲတဲဝဲဒ်အံၤ-

(လံာ်စီဆုံ)တဲပူးပှၤရဲၣ်လၢဖိခါမ့ၣ်ကစၢ်ယွၤလီၤ.

သနၢ်က့ၢ်စီဖျါလၢဘာရ်ဟီးဖဲသ့ၣ်ညါလၢပှၤအါဂၤထီဒါတၢ်ထံၣ်တခါအံၤအပိ,အဝဲတဆိၣ်ထွဲအတၢ်ထံၣ်
အံၤထဲဒၣ်ဒီးလံာ်စီဆုံတဆၢဘၣ်.လၢအလီၤန့ၣ်,အဝဲယၤထီၣ်လံာ်စီဆုံအါတီၤလၢအအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်တၢ်အံၤ
လၢယါဟၣ်ဘးၤ,လၢယါဟၣ် ၂၀: ၂၈,လၢလံာ်ရိမ့ၣ်၉:၅,လၢလံာ်ဖံးလံးပံၤ ၂:၆,လၢလံာ်တံတူး ၂:၁၃,ဒီး၁ယါဟၣ်
၅: ၂၀,လီၤ.လၢတၢ်အံၤအဖီခိၣ်,ဘာရ်ဟီးဖဲဟံၣ်ဖျါဃုာ်လံာ်စီဆုံအဆၢလၢလံာ်ယဲၣ်ဘ့ၣ်အပူၤလၢလံာ်စီဆုံအသီ
တကၢ်ဂြုၢ်အပူၤစီဖျါလၢအဝဲသ့ၣ်ယဲၣ်တီၤလၢာ်တဲတၢ်ဂ့ၢ်တမံၤဃီအပိလီၤ.

ပဲအါဂၤပနၢ်ဟူဘၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢပကြၢးဃုလံာ်စီဆုံအတီၤတဖၣ်လၢကဆိၣ်ထွဲတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အ
ဂ့ၢ်မိၢ်ပှၤတဖၣ်လီၤ.တၢ်ဂ့ၢ်လၢပပိာ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတခါအံၤအခံမ့ၢ်ဒ်သိးပသုတထူးထီၣ်လံာ်စီဆုံအဆၢထဲတဆၢ
ဒီးထူးထီၣ်အခိပညီလၢအကမၣ်တဂ့ၢ်လီၤ.ကျဲတဘီလၢပအၢၣ်လီၤလၢပနၢ်ပၢၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တမံၤအံၤလၢလံာ်တတီၤ
အံၤဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဒုးန့ၣ်လၢလံာ်အတီၤအဂၤစ့ၢ်ကီးကတီၤတၢ်တမံၤဃီအံၤလီၤ.

လၢလံာ်တၢ်မၤလိအဂၤတဖၣ်အပူၤပတဲသကိးဘၣ်ဘးယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးထဲလဲၣ်စီဖျါတၢ်
သူ “ခွဲဖိလၢအမ့ၢ်တၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲး” လီၤ.ပမၤနီၣ်လၢပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအမ့ၢ်ခရံၣ်ဖိတဖၣ်တမ့ၢ်ထဲလၢ
အသးစဲလၢကဘၣ်န့ၣ်တၢ်မနုၤလဲၣ်ဘၣ်,မ့ၢ်တခါဘၣ်ဟံးန့ၣ်တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါလၢတၢ်လၢအနၢ်န့ၣ်ဝဲသ့ဃုာ်ဒီးတၢ်
အုၣ်ကီၤလၢအနၢ်န့ၣ်ဝဲသ့တဖၣ်လီၤ.ဖဲပဃုလံာ်စီဆုံအဆၢလၢတတဲတၢ်တမံၤဃီလၢကဆိၣ်ထွဲပတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိ
ဘၣ်အခါန့ၣ်,ပတၢ်န့ၣ်န့ၣ်ပတၢ်ကတီၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိန့ၣ်ကစၢ်လီၤဝဲလီၤ.သနၢ်က့ၢ်တၢ်ကတီၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအဘၣ်
တၢ်ဆိၣ်ထွဲအီၤလၢလံာ်စီဆုံအါတီၤဟ့ၣ်ပှၤတၢ်သးသဒ့ၣ်လၢပှၤလၢပတၢ်န့ၣ်န့ၣ်ပတၢ်ကတီၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလီၤ.

တၢ်ဟံၣ်ဖျါဃုထၢလံာ်လၢအလီၤကံၢ်လိာ်သးမ့ၢ်တၢ်လၢအရ့ဒိၣ်အသိး,ပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်ဟံၣ်ဖျါ
စ့ၢ်ကီးလံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်လၢကဒုးအိၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတီၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်လီၤ.လၢတၢ်ကတီၤအ
ဂၤတဖျါ,ပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ဃုတၢ်ဂ့ၢ်အါတီၤလၢလံာ်စီဆုံအပူၤဒီးဟံၣ်ဖျါဝဲဒ်သိးအကကဲ
ထီယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်န့ၣ်လၢအလဲၣ်ဒီးတၢ်ထံၣ်အီၤသ့လၢကျဲအါကပၤလီၤ.

ပဟ့ၣ်အဒိကျဲလၢပဟံၣ်ဖျါလံာ်တဖၣ်အံၤလၢမုၢ်ဆုၣ်မုၢ်ဂီၤအတၢ်လဲၣ်စီဖျါတက့ၢ်.ဆိကမိၣ်မ့ၢ်လၢယကဟး
ထီၣ်လၢတၢ်ချၢဒီးယန့ၣ်ဟူလီၤသီၣ်ဒီးယတယာ်လၢတၢ်ကဟဲစူၤလီၤ.ယမၤကွၢ်ယတၢ်ဆိမိၣ်တယာ်တခါအံၤသ့ဒ်
လဲၣ်?ဂ့ၢ်လံ,ကျဲတဘီလၢယမၤကွၢ်ကသ့မ့ၢ်တၢ်မၤနီၣ်တၢ်အဂၤတဖၣ်ဒီးအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်အီၤလီၤ.ဖဲယသကိးဟဲ
ဃုာ်န့ၣ်လၢဟံၣ်ပှၤဒီးဘၣ်စီၣ်ဒီတဂၤဒီးထံန့ၣ်,ယန့ၣ်လီၤတံၢ်ဒိၣ်လၢတၢ်ဟဲစူၤလီၤလၢတၢ်ချၢလီၤ.အဒိ-ယသကိး
မ့ၢ်ဟ့ၣ်လီၤယၤအသဒၢမုၢ်လၢဘၣ်စီၣ်တခါ,ယကနၢ်အီၤဒိၣ်လၢတၢ်ဟဲစူၤလီၤလံာ်လီၤ.ဒီးအဝဲမ့ၢ်တဲဘၣ်ဖုးလၢ,
“တၢ်ဟဲစူၤလီၤဖးဒိၣ်လၢတၢ်ချၢန့ၣ်” ယကနၢ်လၢပှၤလၢတၢ်ဟဲစူၤလီၤအပိယမ့ၢ်ထီၣ်လၢတၢ်ချၢယကစိာ်
ဃုာ်ဒီးယသဒၢမုၢ်လီၤ.တၢ်ထံၣ်န့ၣ်တဖၣ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်လၢအကဲအသးတဝီဝံၤတဝီဘၣ်,ယန့ၣ်ဟူလီၤသီၣ်;ယထံၣ်
ယသကိးဘၣ်စီၣ်;ယထိးဘၣ်အသဒၢမုၢ်;ဒီးယန့ၣ်ဘၣ်အတၢ်ကစီၣ်ဖျါဖျါဖျါလီၤ.တၢ်အုၣ်သးတမံၤလၢလံာ်အံၤတဲ
တၢ်လီၤဆိ,ဒီးဒ်သိးအဝဲသ့ၣ်ဟံၣ်ဖျါတၢ်အုၣ်သးလၢယတၢ်ဘၣ်ယိာ်ဆိတယာ်ဆိန့ၣ်ဘၣ်ဝဲလီၤ.

လၢကျဲအါတီ,ပှၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ပိာ်ဝဲဒၣ်တၢ်အဒိတခါအံၤအခံဖဲအဟံၣ်ဖျါတၢ်အုၣ်
သးတဖၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်မၤနီၣ်ဝဲလံာ်စီဆုံတဆၢအံၤသိၣ်လိမနုၤလဲၣ်လီၤ.ဝံၤဒီးအဝဲသ့ၣ်မၤနီၣ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်အဂၤတ
ခါဘၣ်တၢ်တဲအီၤလၢလံာ်အဂၤတတီၤလီၤ.ဝံၤဒီးအဝဲသ့ၣ်ထံၣ်လၢလံာ်အါတီၤအပူၤလၢအသိၣ်လိတၢ်ထံၣ်လၢ

အလီလက်လိာ်အသးလီၤ.ဝံၤဒီးအဝဲသ့ၣ်ပာ်ဖျိာ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါခဲလၢာ်လၢကဒုးအိၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၤ ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအဒုးကဲထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တဖၣ်လီၤ.

ဒ်သိးပကထံၣ်ကျဲၣ်န့ၣ်မၤအသးသ့ၣ်လဲၣ်အဂီၢ်,ပကတရံးဃီၤဆူဘၢဂၢ်ဟီၤဖိအတၢ်ကတိၤသိးဘၣ်ဃးခရံၣ် မ့ၢ်ယွၤအဂ့ၢ်လၢအဖျါဖဲအဆၢဒိၣ်ဂအဆၢဖိဝလၢအယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤလီၤ.ပထံၣ်ဘၣ်တ့ၢ်လံလၢအ ဝဲမၤနီၣ်လံာ်အဆၢအါတိၤလၢအအၢၣ်လီၤခရံၣ်မ့ၢ်ယွၤဖဲအဝဲတဲဝဲလံာ်စီဆံၣ်“တူၢ်လိာ်ဖျါဖျါဖျါလၢဖိခွါမ့ၢ်ယွၤ” လီၤ.သန့က့အယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအတဲလၢခရံၣ်မ့ၢ်ယွၤလၢလၢပုၤပုၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲစ့ၢ်ကိး အိၣ်လၢတၢ်ပာ်ဖျိာ်ဃာ်တၢ်ကတိၤလၢအလီၤပလိာ်လိာ်သးလၢအဟဲလၢကျဲၣ်အါဘိဖဲအဝဲထံၣ်န့ၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်အါ တိၤအပူၤလီၤ.အဝဲကွဲးတဲဝဲဒ်အံၤ-

(လံာ်စီဆံၣ်ကိး)ဟ့ၣ်ယွၤအမံၤလၢအိၣ်...ကွဲးဖျါယွၤအသကဲးပဝဲလၢအိၣ်...ကတိၤတၢ်လၢအဂ့ၢ်လၢ အမၤတၢ်ဒ်ကစၢ်ယွၤ...ဒီးဟ့ၣ်အလီၤအလၢလၢကစၢ်ယွၤအလၢကပီၤလီၤ.ဘၢဂၢ်ဟီၤဖိအတၢ်မၤကတၢ်လၢ ခရံၣ်မ့ၢ်ယွၤန့ၣ်တဒီးသန့အသးလၢတၢ်ကွဲးထဲတခါဘၣ်,မ့ၢ်တခါတခါဖျါအသးလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၤအံၤ ခဲလၢာ်အပူၤလီၤ.

တမ့ၢ်တၢ်လၢအကီၤလၢပကန့ၢ်ပာ်ဘၣ်မန့ၢ်အဃိဘၢဂၢ်ဟီၤဖိမၤဒ်အံၤလဲၣ်ဘၣ်.တၢ်န့ၢ်လၢခရံၣ်မ့ၢ်ကစၢ် ယွၤန့ၣ်ပုၤကွဲးကျိာ်ထံလံာ်ဆံၣ်အါဂၢၤဂ့ၢ်ဂဲၤစံးဂဲၤကတိၤဝဲလၢအဂ့ၢ်လီၤ.မ့ၢ်တၢ်တၢ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်လီၤ.အဃိဒီး,တ မ့ၢ်တၢ်လၢတၢ်ပုၤလၢကတဲဖျါယိယိလၢလံာ်စီဆံၣ်အဆၢတနီၤတဲယုၣ်ရူၤမ့ၢ်ယွၤဘၣ်.အဝဲအဲၣ်ဒီးတဲလီၤတံၢ်လၢအ ဝဲန့ၢ်ပာ်လံာ်စီဆံၣ်အဆၢတဖၣ်အံၤလီၤတံၢ်လီၤဆဲးဃုာ်ဒီးတၢ်ပာ်ဖျိာ်ဃုာ်ပုၤအဂၤအတၢ်ထံၣ်တဖၣ်လီၤ.တၢ်ဂ့ၢ် လၢလံာ်စီဆံၣ်ဟ့ၣ်ခရံၣ်အမံၤလၢယွၤ;လၢအဝဲသ့ၣ်တဲကစၢ်ယွၤအသကဲးပဝဲလၢအအိၣ်ဒီးအိၣ်,ဒ်သိးအိၣ်လၢတၢ် လီၤကိးပူၤဒီး,ဒီးသ့ၣ်ညါတၢ်ခဲလၢာ်,လၢအဝဲသ့ၣ်တဲဘၣ်ဃးကစၢ်ယွၤတ့ၢ်လီၤတၢ်ခဲလၢာ်ဒီးဟံးဃာ်ဂၢ်ကျဲၣ်တၢ် တၢ်ခဲလၢာ်;လၢအဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်အိၣ်တၢ်လၢကပီၤလၢအကြၢးထဲယွၤ,ခီဖျါတၢ်ဘူၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ်ဒီးတၢ်ဃုာ်ထုက ဖၣ်လီၤ.လံာ်စီဆံၣ်အတၢ်ကတိၤတဖၣ်အံၤဟဲတပူၤဃီဒ်သိးကဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အုၣ်သးလၢဘၢဂၢ်ဟီၤဖိအိၣ်ဒီးယွၤဂ့ၢ် ပိညါအတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအဘၣ်,တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢခရံၣ်မ့ၢ်ယွၤလီၤ.

လၢတၢ်န့ၢ်အဃိပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ဒုးကဲထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိ လၢလံာ်စီဆံၣ်ပူၤအဆိခီဖျါတၢ်မၤဆံးလီၤအတက့ၢ်ဆူတၢ်ဂ့ၢ်လၢပထံၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်အပူၤလီၤ.ဒီးခံမံၤတမံၤခီဖျါတၢ် ပာ်ဖျိာ်လံာ်အဆၢတဖၣ်လၢအအိၣ်ရၢလီၤအသးလၢလံာ်စီဆံၣ်ဒီတဘျီအပူၤလီၤ.လၢတၢ်ဂ့ၢ်ခဲလၢာ်အံၤအဖိခိၣ် ပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်န့ၢ်ဘၣ်အတၢ်န့ၢ်န့ၢ်လီၤသးလၢကဒုးအိၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၤ ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအမ့ၢ်အတီဒီးလံာ်စီဆံၣ်လီၤ.

ခဲအံၤပတဲဒီးန့ၢ်ဟူသကိးတၢ်ကတိၤသိၣ်လိဆိဘၣ်ဃးယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိဝံၤဒီးပထံၣ် ဘၣ်ပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢကျဲၣ်လဲၣ်ဝံၤ,ပကတရံးဃီၤဆူတၢ်အခိၣ်တီသၢခါတ ခါတၢ်အလုၢ်အပူၤဒီးတၢ်ဘၣ်ယိာ်လၢပထံၣ်ဘၣ်အိၣ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါ ဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤလီၤ.

အလုၢ်အပူၤဒီးတၢ်လီၤဘၣ်ယိာ်တဖၣ် Values and Dangers

ဖဲပဃုာ်ထံတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ,ပကပိာ်က့ၢ်တၢ်မၤလိလၢအပူၤကွံာ်တခါအခံလၢတၢ်ကွံာ်တၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်အ စၢလၢတၢ်ဟံးန့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်သၢမံၤဖဲတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ခရံၣ်ဖိအယွၤဂ့ၢ်ပိညါလီၤ.

နကသွန်နီၣ်လၢခရံၣ်ဖိတဖၣ်ကဘၣ်သ့ၣ်ထီၣ်အယွၤဂ့ၢ်ပိညါခိဖျိယွၤအတၢ်လီၣ်ဖျါလီၤဆီၣ်ဒီးတၢ်လီၣ်ဖျါလၢပှၤအါကသ့ၣ်ညါသ့ၣ်လီၤ.ပနၢ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါဘၣ်ဃးတၢ်လီၣ်ဖျါလီၤဆီၣ်ဒီးဖျိယွၤကလုၢ်ကထါ,ဒီးပတံးန့ၢ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ထံၣ်လၢအရ့ၣ်ဒိၣ်လၢတၢ်လီၣ်ဖျါလၢပှၤအါကသ့ၣ်ညါခိဖျိတၢ်ရ့ၣ်လိာ်မုၢ်လိာ်လၢပှၤတၢ်တၢ်မၤလိန့ၢ်တၢ်လၢပှၤကအအိၣ်,လီၤဆီၣ်ဒိၣ်တၢ်ခရံၣ်ဖိအဂၤ,ဒီးတၢ်ပာ်သးစၢ်ဆၢလၢခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူ;ပတၢ်လဲၤခိဖျိလၢခရံၣ်အဂီၢ်လီၤ.

ခိဖျိလၢတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအရ့ၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်နီၣ်မးအဃိ,ပကဃုဃိထံတၢ်အလုၢ်အပှၤဒီးတၢ်ဘၣ်ယိာ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကုၣ်ဆိလၢတၢ်သုတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤတခါဘၣ်တခါလီၤ.ပကကွၢ်အဆိကတၢ်တၢ်ဟ့ၣ်ကုၣ်ဆိဒီးခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူ;ခံမံၤတမံၤ,ပကဃုဃိထံတၢ်ဟ့ၣ်ကုၣ်လၢအဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးပှၤတၢ်တၢ်ဒီးသၢ,ပကမၤကွၢ်တၢ်ဟ့ၣ်ကုၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆံၣ်အိၣ်ပညါလီၤ.အဆိကတၢ်ပကကွၢ်သကိးယွၤဂ့ၢ်ပိညါအဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူလီၤ.

ခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူ Christian Living

ခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူမ့ၢ်ကျဲလၢပကအိၣ်ဒီးတၢ်ပာ်စီဆံၣ်ထီၣ်သးခဲလၢာ်,ဒီးပကထံၣ်ဘၣ်လၢတၢ်မၤလိလၢအဂၤအပူၤလၢနီၣ်ကစၢ်အတၢ်မၤစီဆံၣ်ထီၣ်သးန့ၢ်ပထံၣ်ဘၣ်ခိဖျိတၢ်ထံၣ်,တၢ်သကဲးပဝးဒီးတၢ်ပလၢာ်ဘၣ်တဖၣ်လီၤ.မ့တမ့ၢ်,ဒ်ပညါန့ၢ်သ့ၣ်အိၣ်-ကျဲလၢအမ့ၢ်အိၣ်သိၣ်ဒီးစံၣ်,အိၣ်သိၣ်ဖြၢစဲးဒီးအိၣ်သိၣ်ဖဲသိးစံလီၤ.

လၢပတဲကျဲလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကုၣ်ဆိမၤဘၣ်ထွဲအသးဒီးတၢ်ထံၣ်အါကပၤဘၣ်ဃးတၢ်ပာ်စီဆံၣ်သးန့ၢ်ပတၢ်ဆၢကတီၢ်တအိၣ်ဘၣ်.အဃိဒီး,ပကကွၢ်သကိးထံတၢ်ဂ့ၢ်ဖးဒိၣ်တမံၤလၢအမၤဆူၣ်ထီၣ်ခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူဒီးကျဲတဘိလၢအမၤဆံးလီၤစ့ၤလီၤခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူလီၤ.ပကကွၢ်အဆိကတၢ်ကျဲလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကုၣ်ဆိမၤဆူၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်မူလၢခရံၣ်အဂီၢ်တက့ၢ်.

တၢ်လၢအမၤဆူၣ်ထီၣ်တၢ် Enhancement

တၢ်လၢအကဲဘျးဒိၣ်ကတၢ်အကျါတခါလၢပယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကုၣ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်ထံၣ်အါမံၤလၢအကီလၢပတၢ်န့ၢ်အပူၤန့ၢ်အဝဲသ့ၣ်တဲဝဲဖျါရဲၣ်ဒီးဖုၣ်ဖုၣ်ဖိလီၤ.လၢမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ,ပှၤခရံၣ်ဖိအါကတဲအတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၢ်အဂ့ၢ်တဘၣ်ဘၣ်.ဒီးခိဖျိလၢပတဲပနၢ်မနုၤလဲၣ်တဘၣ်ဂ့ၢ်ဂ့ၢ်အဃိ,ပကအိၣ်မူလၢခရံၣ်အဂီၢ်လၢတၢ်ဘၣ်ယွၤအသးစ့ၢ်ကိးပအိၣ်မူအိၣ်တဘၣ်ဘၣ်.

ယသ့ၣ်နီၣ်ကတိၤသကိးတၢ်ဒီးပိာ်မုၢ်သးစၢ်တဂၤလၢအတဲအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဂ့ၢ်တဘၣ်ဘၣ်န့ၢ်လီၤ.အဝဲအသးတမ့ၢ်တလၢလၢအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ပျဲတၢ်သကဲးပဝးတဂ့ၢ်တဝါတဖၣ်အိၣ်လၢအကျါဘၣ်ဆၢအဝဲတအဲၣ်ဒီးဟးထီၣ်လၢအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤဘၣ်.အဝဲဟဲလၢယအိၣ်ဒီးတဲဝဲ,“ယဘၣ်မၤမနုၤလဲၣ်ယတသ့ၣ်ညါဘၣ်.ယန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဆါအါမံၤလၢတၢ်ကစီၣ်အပူၤအဃိယတအဲၣ်ဒီးဟးထီၣ်လၢယတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤဘၣ်.ယကဘၣ်ဆၢတဲာ်ဒ်လဲၣ်?”အဃိဒီး,ယသံကွၢ်အိၣ်,“နကဆိမိၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်နီၣ်နီၣ်အိၣ်ဒီးအပနီၣ်ဒ်လဲၣ်?”အဝဲကွၢ်ထီၣ်ယမဲာ်လၢတၢ်တနၢ်ပၢ်အပူၤစံးဆၢယၤ,“ယတသ့ၣ်ညါဘၣ်”.

အဃိဒီးယတဲအိၣ်ဒ်အံၤ,“ယဆိမိၣ်လၢနဆၢတဲာ်နတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဘၣ်တုၤလၢနသ့ၣ်ညါတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအမ့ၢ်အတီၣ်ဂြၢးမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒ်လဲၣ်လီၤ”.ဒီးယတဲစ့ၢ်ကိးအိၣ်,“ပှၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးအယွၤဂ့ၢ်ပိညါသိၣ်လိဝဲတၢ်

အိပ်ဖို့လာအမှ်အတီနီနီအိပ်ဒီးအတင်မနီသမံလီ။အဝဲသ့ၣ်မ့ၣ်တၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤယွၤကလုၣ်ကထီၤလၢ
တၢ်သ့ၣ်တီၤသးရၢ၊တၢ်မၤဘျၣ်သ့ၣ်နီၣ်ဒီးတၢ်ဒီးဘျၣ်ထံတဖၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်တီၤသးရၢအပူၤဒီးတၢ်မၤပိာ်ထွဲအတၢ်
အိပ်ဖို့အတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢတၢ်သ့ၣ်တီၤသးရၢအပူၤလီၤ။”အတၢ်စံးဆၢန့ၣ်ယသးပုၤနီၣ်တသ့ဘၣ်။အဝဲတဲၤယၤ
ဒ်အံၤ，“ယဆၢမးလၢပုၤကတဲဘၣ်ယၤတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢညါခါလီၤ။ဘၣ်မနုၤအပိာ်လဲၣ်။လၢအပူၤကွံာ်ယဘၣ်ဆိက
မိၣ်မနုၤလဲၣ်မးယတသ့ၣ်ညါဘၣ်”။

လၢအခါဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ၊ခရံၣ်ဖိတဖၣ်တညီၣ်န့ၣ်ဟံးန့ၣ်အဆၢကတီၢ်လၢကမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်သိၣ်
လိလၢခရံၣ်ဖိအတၢ်ဘျၣ်တၢ်ဘါဒုးကဲထီၣ်ဝဲဘၣ်။အပိာ်ဒီး၊လၢအလီၤန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်သ့ၣ်အတၢ်တူၢ်ဘၣ်မ့တမ့ၢ်
တၢ်ထံၣ်လၢအတဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ကျိၤလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိအပူၤလီၤ။သန့က့အတၢ်အစၢလၢ
အဟဲထီၣ်လၢတၢ်အံၤအပူၤမ့ၢ်တၢ်တမံၤပိာ်လီၤ။ဖဲဘၣ်ဆၢတဲာ်တၢ်တမံၤမံၤန့ၣ်၊တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်အၢလၢပဘၣ်ကွၢ်
ဆၢၣ်မဲာ်ကိးနံၤဒီးန့ၣ်၊ပကဘၣ်မၤဒ်လဲၣ်ပတသ့ၣ်ညါဒီဖျါလၢပတသ့ၣ်န့ၣ်ပၢၢ်ဒီးသ့ယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ပီအတၢ်
ကတီၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်အပိာ်လီၤ။ယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ပီဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအတီဒီးလံာ်စီဆုံ
လီၤ။ဒီးမၤလိန့ၣ်တၢ်လၢအကဲဘျးကတၢ်တမံၤလၢခရံၣ်ဖိမၤသ့ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဃုထံၣ်န့ၣ်လၢကအိၣ်မူလၢခရံၣ်အဂီၢ်
လီၤ။

ခဲအံၤ၊ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိမ့မ့ၢ်တၢ်လၢအဂ့ၢ်ဘၣ်ဆၢၣ်၊ပမ့ၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဒီးသန့သး
လၢအဖိခိၣ်မ့ၢ်ဃၢတလၢန့ၣ်တၢ်အံၤမၤဆံးလီၤခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူသ့လီၤ။

တၢ်တြီတၢ် Hindrance

ခရံၣ်ဖိလၢအမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်ညီၣ်န့ၣ်ဆိကမိၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ပၢၢ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်
ဆိတဖၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ထဲတခါလၢအဝဲသ့ၣ်လိၣ်ဘၣ်လၢကဆၢတဲာ်တၢ်လၢခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူအဂီၢ်လီၤ။

ခဲအံၤ၊ဒ်ပထံၣ်တုၢ်လံာ်အသိး၊ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအကဲဘျးကဲဖျိလီၤ။သန့
က့တကတီၢ်ဃီ၊ပဘၣ်သ့ၣ်နီၣ်ထီဘိလၢတၢ်လီၤဟီအိၣ်ထီဘိလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်ဒီးတၢ်ဃု
ထၢလၢပဘၣ်ဃုထၢဒ်ခရံၣ်ဖိတဖၣ်အဘၣ်စၢၤလီၤ။ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအဘၣ်ဃး
ဒီးတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမးမ့တမ့ၢ်မ့ၢ်တၢ်လၢအတဘၣ်ဃးဒီးတၢ်လၢပတူၢ်ဘၣ်တဖၣ်အပိာ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်တတဲတၢ်လီၤ
လီၤဆီဆီဘၣ်ဃးပတၢ်အိၣ်သးလၢပဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဘၣ်။လၢတၢ်န့ၣ်အပိာ်၊အဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်
ဖးလၢပကဆၢတဲာ်တၢ်လၢပတၢ်အိၣ်မူအပူၤတသ့ဘၣ်။

မ့ၢ်တၢ်လီၤသးအုးလၢ၊ပုၤဂ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်လၢအတၢ်သးစၢၤဆၢထဲယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတ
ဖၣ်တဆိကမိၣ်လၢတၢ်ပူၤဟီအံၤလဲၣ်မးဘၣ်။အဝဲသ့ၣ်တဲၤလီၤအသးလၢတၢ်လၢအကဘၣ်မၤဝဲလၢာ်မ့ၢ်ဒၣ်က
ဘၣ်ဆိကမိၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိအဂ့ၢ်ဒီးတၢ်ခဲလၢာ်ကလဲၣ်အသးဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ပီလီၤ။

သန့က့လၢအနီၣ်ကီၢ်တဒီ၊တၢ်ဆၢတဲာ်တမံၤလၢလၢပဆၢတဲာ်အံၤခရံၣ်ဖိတဖၣ်အသိးန့ၣ်၊ပတ
တြးသန့ပသးထဲလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်ဘၣ်။မ့မ့ၢ်တဒီပဘၣ်သန့ပသးလၢပတၢ်အိၣ်သးအ
ဂ့ၢ်အကျိၤခဲလၢာ်ဒီးသးစီဆုံအတၢ်မၤတဒီလီၤ။ပဘၣ်သ့တၢ်လီၣ်ဖျါလၢပုၤအါဂၤထံၣ်သ့ၣ်န့ၣ်ပၢၢ်လၢကမၤပုၤတၢ်
ပူၤဟီလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်သိၣ်လိဒီးတၢ်အိၣ်မူလၢတနံၤဘၣ်တနံၤအတၢ်ဆၢတဲာ်တဖၣ်အဘၣ်စၢၤလီၤ။

ပျဲယက့ၤကဒါက့ၤဆူပိာ်မုၢ်သးစၢၤလၢအဆိလၢကဟးထီၣ်လၢအတၢ်အိၣ်ဖျိအပူၤအဂ့ၢ်တက့ၢ်။ဖဲအဝဲ
န့ၣ်ပၢၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိအတၢ်ပနီၣ်သၢခါတဘျီဃီလၢအမှ်တၢ်အိၣ်ဖျိအတၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်

တီသးရု၊တၢ်သ့ၣ်တီသးရုလၢတၢ်မၤစီဆုံတဖၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်တီသးရုလၢတၢ်မၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်မၤတဖၣ်န့ၣ်၊ အဝဲဆၢတဲာ်လၢကဟးထီၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤလီၤ.သန့က့ယဟ့ၣ်ပလီၤအိၣ်တဘျီဃီလီၤ.

ယဟ့ၣ်ပလီၤအိၣ်, “ဒီးတစီဖိမိၤ.နဘၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်တခါလီၤ.တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢအံၤလၢအလၢ အပျဲဒီးတၢ်ပနီၣ်သၢမံၤအံၤတအိၣ်နီတဖၣ်ဘၣ်.နကဘၣ်ကွၢ်ထံနတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီးဆၢတဲာ်တၢ်အၢအိၣ်ထဲလဲၣ်.ဒီး အါန့ၣ်အန့ၣ်,နဘၣ်မၤလၢနဆၢကတီၢ်လၢတၢ်ထုကဖၣ်,ဃုထံၣ်န့ၣ်သးစီဆုံအတၢ်မၤစၢၤဒ်သိးနကန့ၣ်ဘၣ်တၢ် သ့ၣ်ဂၢၢ်သးကျၢ.ဖဲန့ၣ်မးနမ့ၢ်အဲၣ်ဒီးဟးဒီးနကဟးဃုာ်ဒီးခိၣ်ရှ့ၣ်လၢအဘၣ်လီၤ”.

လၢတၢ်ကတီၢ်တဖျါန့ၣ်,ယတဲဘၣ်သးစၢ်မုၢ်တကအံၤလၢယုၤဂ့ၢ်ပီညါအတၢ်ဟ့ၣ်က့ၣ်ဆိတဖၣ်မ့ၢ်မ့ၢ် တၢ်လၢအရ့ဒိၣ်ဒၣ်ကယၢ်,တဘၣ်ပျဲအဝဲသ့ၣ်မၤဆံးလီၤစ့ၤလီၤနခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူတဂ့ၤ,နမ့ၢ်သန့နသးထဲ လၢယုၤဂ့ၢ်ပီညါအတၢ်ဟ့ၣ်က့ၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်ကမၤစ့ၤလီၤခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူလီၤ.တချုးလၢအဝဲမၤဝဲန့ၣ်,အဝဲကြား ကွၢ်တၢ်လီၣ်ဖျါလၢပုၤအါဂၤထံၣ်သ့လီၤ.အဝဲကြားန့ၣ်ပၢၢ်အတၢ်အိၣ်သးဂ့ၤဂ့ၤ,ဒီးအးလီၤအသးလၢသးစီဆုံအ တၢ်မၤအဖီလၢလီၤ.

အါန့ၣ်တၢ်န့ၣ်ပၢၢ်ယုၤဂ့ၢ်ပီညါအတၢ်ဟ့ၣ်က့ၣ်လၢအဟဲစိာ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖျိၣ်ဒီးတၢ်တကဲဘျးလၢခရံၣ်ဖိအ တၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ၣ်,ပကြားပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလၢအဝဲသ့ၣ်မၤဘၣ်ဒိပတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ပုၤတဝၢဒ်လဲၣ်လီၤ.

တၢ်ဘၣ်ထွဲလၢပုၤတဝၢအပူၤ Interaction in Community

တၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးပုၤတဝၢမၤစၢၤပုၤလၢပကသးစၢၢ်ဆၢဒီးခရံၣ်အနီၣ်ခိလၢပတၢ်အိၣ်မူအပူၤလီၤ.လၢတၢ်မၤ လီသ့ၣ်တဖၣ်အံၤအပူၤ,ပတဲဘၣ်ဃးတၢ်ဂ့ၢ်လၢအရ့ဒိၣ်သၢမံၤလၢတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢပုၤတဝၢအပူၤ-ခရံၣ်ဖိအတၢ် ဟဲလီၤစၢၤ-သးစီဆုံအတၢ်အုၣ်သးလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအပူၤကွံာ်အပူၤ;ခရံၣ်ဖိလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤ-သးစီဆုံအ တၢ်အုၣ်သးလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢမုၢ်မဆါတနံၤအဂ့ၢ်;ဒီးတၢ်စံာ်ညီၣ်လၢနီၣ်တကအဂီၢ်-သးစီဆုံအတၢ်အုၣ်သး လၢပနီၣ်ကစၢ်တကဘၣ်တကအတၢ်ဆၢတဲာ်ဒီးတၢ်န့ၣ်တဖၣ်လီၤ.တၢ်အသန့ၣ်လၢအဘၣ်ထွဲလိာ်အသးအံၤ ဘၣ်ထွဲလိာ်သးလၢကျဲလၢပဂံၢ်တဘၣ်ဘၣ်.

ပကယၢထီၣ်ဖျိၣ်ကိာ်တၢ်ဆိကမိၣ်ခံခါဘၣ်ဃးကျဲလၢယုၤဂ့ၢ်ပီညါအတၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်က့ၣ်ဆိမၤဆူၣ်ထီၣ် ဒီးမၤစ့ၤလီၤတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးပုၤတဝၢအဂ့ၢ်လီၤ.ပကကွၢ်အဆိကတၢ်လၢကျဲလၢအရ့ဒိၣ်တဘိလၢယုၤဂ့ၢ်ပီညါအ တၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်က့ၣ်ဆိမၤဆူၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ထွဲလၢပုၤတဝၢအပူၤလီၤ.

တၢ်လၢအမၤဆူၣ်ထီၣ်တၢ် Enhancement

မ့ၢ်တၢ်လီၤသးအုးလၢ,ခရံၣ်ဖိလၢအကိးလီၤအသးလၢအိၣ်ဖျိၣ်ဖျိၣ်ကဒီးတစုတဖၣ်လၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤလဲၤ လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖုဝံၤတဖု,သရၣ်တကဝံၤတကမ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်တကဝံၤတက,ဃုာ်ဒီးတၢ်တသ့ရ့ဒီး တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖုဒီးပုၤစံာ်တဲာ်တဲာ်လီၤတၢ်တဖၣ်လီၤ.ပတသ့ၣ်ညါပကဘၣ်ပိာ်မတၢ်တကအခံလဲၣ်ဘၣ်.ပဆၢတဲာ် တၢ်အဒုၣ်အဆၢလၢတၢ်မန့ၤဂ့ၤတၢ်မန့ၤတဂ့ၤဘၣ်လဲၣ်န့ၣ်ဘၣ်.တၢ်ဆၢတဲာ်တသ့အံၤဟဲလၢတၢ်တန့ၢ်ပၢၢ်တၢ် ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢအမ့ၢ်ခရံၣ်ဖိအတၢ်န့ၣ်ခိၣ်သ့ၣ်လီၤ.တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ပၢၢ်ယုၤဂ့ၢ်ပီညါအတၢ်ဟ့ၣ်က့ၣ်ဆိအခိၣ်ထံး ခိၣ်ဘိလၢယုၤဂ့ၢ်ပီညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝိပူၤမ့ၢ်ကျဲအဂ့ၢ်ကတၢ်တဘိလၢပကဆၢတဲာ်တၢ်လၢအဘၣ်ဒီးပုၤပိာ်ခရံၣ်အ ခံတဖၣ်အသိးလီၤ.

ကျဲလၢပမၤသ့လၢပကအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်ပၢၢ်ယုၤဂ့ၢ်ပီညါအတၢ်ဟ့ၣ်က့ၣ်ဆိမ့ၢ်ဝဲတၢ်မၤလီသ့ၣ်ညါပုၤထီဒါခဲး သလုးဖိတဖၣ်အတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အဂ့ၢ်တဖၣ်လီၤ.တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အလံာ်ဖိဒီးဟံဒဲလဲဘးစၣ်ထုာ်ခံၣ်စးမံ,မ့တမ့ၢ်

ဝဲးစံထောန်အခန်ထန်ခံန်စာန်မိလောအဖုန်တဖုန်ဟုန်ထီန်ယွာဂုဂီညါအတန်ဟုန်ကုန်ဆိလောအညါလောပကမာလိ နှ်အိအဂီလီ. ယုန်ဒီးယွာဂုဂီညါအတန်ထန်တဖုန်အံ, ပှပိန်ခရံန်အခံတဖုန်ကအိန်ဒီးသးဆာတဲန်တန်လောအ ဘန်လီ.

အဒိနှန်, ပှတဂကမုန်အဲန်ဒီးတဲသကိးဘန်ဃးတန်အိန်မူအဖီတန်နှန်, ကမုန်တန်လောအမာစကအိမူန် နီဖဲအဝဲသုန်ညါတန်သံကွန်စံးဆာလောဝဲးစံထောန်အခန်ထန်ခံန်စာန်မိဖုန်ကိန်ဖိအပူအလီ. ပကကနှန်ကျဲလော အမာဖုန်လီလံန်စီဆုံအတန်သိန်လိလောလံန်တကျဲဃီအပူတကွန်. လောတန်စံးဆာတန်သံကွန်တဖျုန်အံ- ပှကညါအတန်မာအကတန်မုန်မနုလဲန်?.

တန်စုန်တန်နှန်အလံန်ဖိစံးဆာဝဲ-

ပှကညါအတန်မာအရဒိန်ကတန်မုန်တန်မာလောကပီကစန်ယွာဒီးအိန်မုန်လောသးခဝဲဒန်လီစီလီထီ လီ.

ဟ်အဒိပှတဂကမုန်စိန်ဒီးလံန်တန်တဲတခါလောအကွဲးဘန်ဃးခရံန်ဖိတဖုန်ကအိန်ဒီးတန်အိန်မူလောအမုန် အခုန်, ကမုန်တန်လောအမာစကနဖးဒိန်လောနကသုန်ညါတန်သံကွန်စံးဆာလောဟုဒဲဘးအခန်ထန်ခံန်စာန်မိအပူ လီ. တန်သံကွန်တဖျုန်သံကွန်ဝဲ-

တန်မနုလောအဟုန်နှန်တန်မုန်တခုန်လောတန်မူဒီးတန်သံအပူလဲန်?.

ဖဲနှန်တန်စုန်တန်နှန်အလံန်ဖိစံးဆာဝဲဒဲအံ-

လောယတမုန်ယဝဲဒန်ယဲဘန်, ဘန်ဆန်ယဘန်ထွဲဒီးနီဂိဒီးနီသး, လောတန်မူမုန်တန်သံမုန်တုအူယကစန် ယုန်ဂူးခရံန်လောအမုန်ယတန်အုန်ကွာဒိန်ကွာကစန်လီ. အဝဲဟုန်လီအသးခဲလင်လောယတန်ဒဲးဘးအဂီ လောအသွံန်စီဆုံ, ဒီးမာထုန်ဖျဲးယဒီးတန်အာတန်သီလောမုန်ကီလံန်အစုပူလီ. အဝဲကွန်ထွဲယတုလော ယခိန်သူအဘိဒန်လဲန်တလီတဲလောယခိန်အလီဘန်. မုတမုန်လောယပင်လောမူခိန်ဟုန်အခွဲးဘန်ဒီးအနီ ဂီနီနှန်, တန်ခဲလင်ဘန်မာအသးလောယတန်အုန်ကွာဒိန်ကွာအဂီလီ. ခီဖျဲလောယဘန်ဃးဒီးအိအဃီ, ခရံန်, လောသးစီဆုံ, တဲလီတံန်လောယနှန်ဘန်တန်မူအထူအယိန်ဒီးလောယသးဒိတဖျုန်နှန်ယသးဆုန်ဒီးယ ကတဲန်ကတီယသးလောယကအိန်မူလောအဂီစးထီန်ခဲအံဒီးဆူညါလီ.

တန်မာလိနှန်ယွာဂုဂီညါအတန်ကတီတဖုန်လောအဂါကျဲဒဲအံနှန်ကမာစကပှလောပကဆာတဲန်ပ တန်ဘန်ထွဲဒီးခရံန်ဖိအကတဖုန်လီ. ဒီးလောကျဲဒဲအံ, အဝဲသုန်မာဆုန်ထီန်ပတန်ဘန်ထွဲလောပှတဂကအပူလီ.

တကတီဃီ, ပနပင်ယွာဂုဂီညါအတန်ကတီဟုန်ကုန်ဆိတဖုန်မာဆုန်ထီန်ပတန်ဘန်ထွဲဒီးပှတဂ လောတန်ဆာတဲန်အဂီ, တန်သးစာန်ဆာလောယွာဂုဂီညါအတန်ကတီဟုန်ကုန်ဆိမာဆံးလီ. စှာလီပတန်ဘန်ထွဲ လောခရံန်ဖိအကျဲသုစုန်ကီးလီ.

တန်တြိတန် Hindrance

တဘျီတခိန်ခရံန်ဖိတဖုန်မာစဲဘူးလိန်အသးဒီးတန်ကတီဟုန်ကုန်ဆိတဖုန်တုဒန်လဲန်ကရုလိန်သးဒီးပှ ဂုကွာနှန်ကွာတန်လောအဂါတဖုန်လောကျဲလောအဂုမုန်တန်ကီတန်ခဲလောအဝဲသုန်အဂီလီ. လီလီဆီဆီဖဲအဝဲ သုန်အတန်စံးတန်ကတီတလီပလိန်အခါလီ.

နကထံန်ဘန်လော, ယွာဂုဂီညါအတန်ဟုန်ကုန်ဆိတဖုန်တမုန်တန်လောတန်ပဲဘန်နှန်ညါနုပသးပှနီ နီအိလီ. - အါတကွန်အဝဲသုန်တအိန်လောလံန်စီဆုံအပူဘန်. လောအလီနီ, အဝဲသုန်မုန်ပှဟီန်ခိန်ဖိအတန်ထူး ထီန်အခိပညါလီ. အဝဲသုန်ဂုန်ကျဲးစားဟ်ဖျိန်လံန်စီဆုံအတန်သိန်လိတဖုန်တသ့ဖဲအသ့လောအဘန်ကတန်လီ.

သနင်္ကန့်ပထဝီတိုလံလၢတၢ်မၤလိအံၤအပူၤအသီး,တဘျီတဒိၣ်အဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အစၢလၢတၢ်မၤသးလၢ အဘံၣ်ဘုၣ်ဒိၣ်မးအပူၤလီၤ.ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢအဂ့ၢ်ကတၢၢ်တဖၣ်ဒုၣ်လဲၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအလၢအ ပျဲၤဘၣ်.ဒီးပကထံၣ်အတၢ်လီၤတူၣ်လီၤကၢ်လၢက့ၢ်တဘိမ့ၢ်တဘိလီၤ.အစၢတဒိ,ဖဲပမၤလိန့ၢ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအ တၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤန့ၢ်ထီၣ်ပကြၢးမၤဆံးလီၤပတၢ်သးစဲဘူးဒီးအဝဲသ့ၣ်ဒီဖျါ တၢ်သ့ၣ်န့ၢ်ပၢၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်တန့ၢ်ဘၣ်သးအတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤဘၣ်,အဝဲသ့ၣ်ကမၣ်သ့ဒီးအဝဲသ့ၣ်အစိအကမီၤ တဒိၣ်ထဲသိးဒီးလံာ်စီဆံၣ်ဘၣ်န့ၢ်လီၤ.

ယသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်တဘျီယကတိၤတၢ်ဒီးယသကိးတဂၤလၢအတံၤသကိးခရံၣ်ဖိတဒိၣ်နီတဂၤဘၣ်.အဝဲက ဇူးကဒ့ၣ်တၢ်လၢအသယုၤသညါထဲတဂၤလီၤ.အဃိဒီး,ယသံကွၢ်အဒိၤမ့ၢ်အရူးဒီးပုၤတဂၤဂၤစ့ၢ်ကိးဒါအဝဲတဲဆၢ ယၤ,“ယဃုပုၤလၢအကတူၢ်လိာ်ယတၢ်န့ၢ်တဘၣ်နီတဂၤဘၣ်.အဃိ,ယတရူးဒီးပုၤနီတဂၤဘၣ်”.ယတဲဆၢကဒါ အဒိၤဒ်အံၤ,“နပာ်အဒိပညါလၢနဃုပုၤလၢအန့ၢ်ခရံၣ်တဘၣ်နီတဂၤဘၣ်တဒိဒါ?”.“အိ,တမ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဘၣ်,”အဝဲစံး ဆာဝဲ,“ယဃုပုၤလၢအကန့ၢ်တၢ်ဒ်သိးယန့ၢ်ခဲလၢာ်တဘၣ်ဘၣ်”.ယသးတမုာ်လၢတံၤသကိးတဂၤအံၤအဃိ လီၤ.အဝဲကြၢးသ့ၣ်ညါလၢပုၤခရံၣ်ဖိတဖၣ်တဒိၣ်ဒီးအတၢ်န့ၢ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤတဒ်သိးနီတဘျီဘၣ်လီၤ.

သနင်္ကန့်မ့ၢ်တၢ်သးအူးလၢ,ယတံၤသကိးတဂၤအံၤပာ်ဒိၣ်တၢ်လၢအတဘၣ်ဘၣ်လီၤ.အဝဲပာ်အတၢ်သး စၢၢ်ဆၢအါတလၢလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်,လၢအမၤဆံးလီၤစ့ၢ်လီၤအတၢ်ရူတံၤရူသကိး ဒီးပုၤဂၤလီၤ.လၢနံၣ်ကယၤတဖၣ်အပူၤအတ့ၤ,ခရံၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤဘၣ်ဒိဒိၣ်မးဖဲခရံၣ်ဖိတဖၣ်လၢအတၢ်ပာ်ဒိၣ်ယွၤ ဂ့ၢ်ပိညါအဃိဘၣ်ဒိက့ၤခရံၣ်ဖိအတၢ်ရူလိာ်မုာ်လိာ်တဖၣ်လီၤ.ဖဲပအဲၣ်ဒီးလၢပုၤဂၤကန့ၢ်တၢ်ဒ်သိးပန့ၢ်အသိးလၢ အမ့ၢ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအဂ့ၢ်အကျိၤတဖၣ်န့ၢ်,ပလဲၤတလၢကွံာ်လံာ်စီဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်လီၤ.

ပာ်အဒိ,ဖဲပတဲတၢ်ဂ့ၢ်အံၤပာ်အသးလၢစီပိလူးအတၢ်ကတိၤလၢအဖျါဖဲဝကရံၣ်သူးဂးၣ်-၁၂တက့ၢ်. ဖဲအံၤပဖးဘၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါ

မၤသးဒ်န့ၢ်ဒီးတၢ်အိၣ်လၢပုၤလုၢ်ထီၣ်အိၣ်လၢတၢ်ဂီၤအဂ့ၢ်န့ၢ်ပသ့ၣ်ညါလၢတၢ်ဂီၤတမ့ၢ်တၢ်နီတမံၤ ဘၣ်...မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါအံၤတအိၣ်ဘၣ်လၢပုၤကိးဂးဒဲးအပူၤဘၣ်.ဒီးပုၤတနီၤနီၤတုၤခဲကနံၣ်အံၤအိၣ်ဝဲဒီး အသးလၢအသ့ၣ်ညါဒုၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂီၤဒီး...အသးလၢအသ့ၣ်ညါဒုၣ်အတၢ်ဂံၢ်စၢ်ဘါစၢ်ဒီး...ပုၤတ ဂၤဂၤမ့ၢ်ထံၣ်န့ၢ်,လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါတဂၤ,ဆုၣ်နီၤအိၣ်တၢ်လၢတၢ်ဂီၤအဟံၣ်ပူၤဒီး,ပုၤလၢအဂံၢ် စၢ်ဘါစၢ်တဖၣ်န့ၢ်အသးလၢအသ့ၣ်ညါဒုၣ်တၢ်,ကကျၢၤထီၣ်တုၤအကအိၣ်တၢ်လၢပုၤလုၢ်ထီၣ်အိၣ်လၢ တၢ်ဂီၤ,တမ့ၢ်ဘၣ်ဒါ...တုၤသုမၤကမၣ်သုဒိပုၤဝဲဒ်န့ၢ်,ဒီးမၤဆါအသးလၢအသ့ၣ်ညါဒုၣ်တၢ်,လၢအဂံၢ်စၢ် အဘါစၢ်န့ၢ်ဒီး,သုမၤကမၣ်ခရံၣ်လီၤ. (ဝကရံၣ်သူးဂးၣ်-၁၂).

စီပိလူးဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါပုၤခရံၣ်ဖိလၢအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢၢ်တဖၣ်လၢကအဲၣ်ပုၤလၢအတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ် ပၢၢ်တအိၣ်အါအါတဖၣ်,ဒီးကမၤတၢ်အခူအပုၤအတၢ်မၤလီၤ.အဝဲဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါပုၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါတ ဖၣ်လၢကအိၣ်မူလၢတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢၢ်အထီၣ်သိးသုတဒုးလီၤဃံၤပုၤအဂၤတဂ့ၤလီၤ.လၢကဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါတၢ် လီၤမုာ်လီၤဖးဒီးတၢ်ကွၢ်တလီၤပုၤဂၤအလီၤန့ၢ်စီပိလူးဟ့ၣ်ကူၣ်လၢပုၤလၢအိၣ်ဒီးယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအဂ့ၢ်တဖၣ်က ဃုကျဲလၢတၢ်ရူလိာ်အသးဒီးပုၤလၢအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၢ်ပၢၢ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအဆံးအစ့ၤတဖၣ်လီၤ.လၢအဖုၣ်န့ၢ်,အဝဲ သိၣ်လိအဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်ရူလိာ်မုာ်လိာ်န့ၢ်အရူးဒိၣ်ဒိၣ်န့ၢ်ဒီးယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတက့ၢ်လီၤ.မ့ၢ် တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢပဝဲခဲလၢာ်ကမၤလိန့ၢ်တၢ်ရူလိာ်သးဒီးခရံၣ်ဖိလၢအတၢ်ထံၣ်တလီၤပလိာ်ဒီးပုၤတဖၣ်လီၤ.

တၢ်ထူးထီၣ်လံာ်စီဆုံအနီၣ်ပညီ Exegesis of Scripture

တၢ်ထူးထီၣ်လံာ်စီဆုံအနီၣ်ပညီမ့ၢ်တၢ်လၢအရူၣ်ဒိၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ခရံၣ်ဖိအယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါအဂီၢ်မ့ၢ်လၢအဝဲအံၤမ့ၢ်ကျဲအလီၤကတၢၢ်တဘီၣ်လၢယွၢ်လီၤဖျါထီၣ်အတၢ်လီၤဖျါလီၤဆိလၢလံာ်စီဆုံအပူၤအညီလီၤ.ပဟ့ၣ်ကူၣ်တ့ၢ်လံာ်လၢတၢ်မၤလိအဂၤအပူၤလၢမ့ၢ်တၢ်ကဲဘျးကဲဖျါလၢပကဆိကမိၣ်ကျဲသၢဘိလၢသးစီဆုံဆ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျါလၢတၢ်ထူးထီၣ်လံာ်စီဆုံအနီၣ်ပညီလီၤ.ပဟ့ၣ်တၢ်သၢမံၤအံၤအမံၤဒ်အံၤ-တၢ်မၤကွၢ်လၢလံာ်အတၢ်ကွဲး,တၢ်စံၣ်စါတဲစါအတၢ်မၤကွၢ်ဒီးတၢ်မၤကွၢ်နီၣ်ဖျါလၢတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီတဖၣ်လီၤ.တၢ်မၤကွၢ်လံာ်အတၢ်ကွဲးန့ၣ်လီၤကံၤဒီးတၢ်ကွၢ်လံာ်စီဆုံဒ်တၢ်ဂီၤတဘျီအသိး,လီၤကံၤဒ်သိးတၢ်တ့ၣ်ဂီၤတဘျီလၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးဒီးလၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢကကတီၢ်တၢ်ဒီးအပူၤန့ၣ်ပဟ့ၣ်တဖၣ်နီၣ်ဖျါအတၢ်ကွဲးအက့ၢ်အဂီၢ်အကလုာ်ကလုာ်လီၤ.တၢ်စံၣ်စါတဲစါအတၢ်မၤကွၢ်မ့ၢ်တၢ်မၤကွၢ်လီၤကံၤလၢပကွၢ်ထီၣ်တၢ်လၢပဲတြီၤဖိဆူတၢ်စံၣ်စါတဲစါ,ကျဲလၢပကထံၣ်ဒီးမၤလိန့ၣ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ပာ်ဖျါဒီးဖျါတၢ်ကဲထီၣ်အသးလၢပုၤအတၢ်စံၣ်စါတဲစါအပူၤလီၤ.ဒီးတၢ်မၤကွၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီတဖၣ်လီၤကံၤဒ်ဖဲထံကလၢ,မ့ၢ်တၢ်လၢပထံၣ်က့ၢ်ပက့ၢ်ပဂီၤလၢပကသံကွၢ်တၢ်သံကွၢ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီတဖၣ်လၢအဘၣ်ပသးတဖၣ်လီၤ.

တၢ်လၢအမၤဆူၣ်ထီၣ်တၢ် Enhancement

ကျဲလၢအဖျါရဲကတၢၢ်တဘီၣ်လၢတၢ်ကတီၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိမၤစၢၤပုၤလၢတၢ်ထူးထီၣ်လံာ်စီဆုံအနီၣ်ပညီမ့ၢ်ဝဲအဝဲသ့ၣ်ရဲပုၤယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်တဲတဖၣ်လၢအရၢလီၤသးလၢလံာ်စီဆုံဒိတဘျီအပူၤလီၤ.

ပကတဲတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတမံၤလီၤ-လံာ်စီဆုံမ့ၢ်လံာ်လၢအကီၢ်လၢပကန့ၣ်ပာ်ဒီးလီၤ.အဝဲအိၣ်ဒီးအတၢ်ကွဲးအကလုာ်ကလုာ်,တၢ်စံၣ်စါတဲစါအတၢ်ဘၣ်ထွဲတဖၣ်ဒီးယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်လၢအထီၣ်လၢပုၤခရံၣ်ဖိအါတၢ်န့ၣ်ပာ်လံာ်စီဆုံဘၣ်လီၤ.လၢတၢ်န့ၣ်အညီ,ပဝဲအါပသးမံၤလၢတၢ်ဃုထံၣ်န့ၣ်ဒီးတၢ်မၤလိန့ၣ်လံာ်စီဆုံအတီၢ်တဖၣ်လၢပကမၤလိန့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်စ့ၢ်မံၤလၢအံၤလၢန့ၣ်လၢလံာ်စီဆုံတတီၢ်အံၤမ့ၢ်တမ့ၢ်လံာ်စီဆုံတတီၢ်န့ၣ်လီၤ.ဖဲပမၤလဲၣ်ထီၣ်ပတၢ်န့ၣ်ပာ်ဘၣ်ဃးလံာ်စီဆုံန့ၣ်,ပသ့ၣ်ညါလၢပခိၣ်န့ၣ်ကျဲၣ်ကျိၣ်လီၤ.

လၢတၢ်သဘံၣ်ဘျီအပူၤတၢ်မၤစၢၤတဲတုၤဝဲလၢန့ၣ်ကယၤတဖၣ်အပူၤပုၤကျိၣ်ထံလံာ်လၢအသ့ၣ်တီသးရၢတဖၣ်ဒုးန့ၣ်ဖျါယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိလၢယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤလီၤ.လၢန့ၣ်ကယၤတဖၣ်အပူၤခရံၣ်ဖိလၢအမၤလိဘၣ်တၢ်တဖၣ်ဃုထံၣ်လံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်လၢကထံၣ်န့ၣ်ယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတီၢ်လၢအဟဲဖျါထီၣ်ဖဲန့ၣ်လီၤ.ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်ပာ်ဖျါမၤလိန့ၣ်လံာ်စီဆုံယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတီၢ်န့ၣ်ကဲထီၣ်တၢ်မၤစၢၤအဂ့ၢ်လၢပကမၤလိန့ၣ်လံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိဒ်အမ့ၢ်တၢ်အသိးလီၤ.

ယညီန့ၣ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ပုၤကျိၣ်တဖၣ်လၢကမၤလိန့ၣ်ကျဲအဂ့ၢ်တဘီၣ်ဖဲအသိၣ်လိလံာ်စီဆုံတတီၢ်န့ၣ်ကဃုကွၢ်ကျဲလၢလံာ်စီဆုံတတီၢ်အံၤထိးဘၣ်ဝဲယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်လၢအရူၣ်ဒိၣ်ဖဲလဲၣ်တမံၤလၢအဖျါလၢယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤလီၤ.ခဲအံၤ,တမ့ၢ်လၢလံာ်စီဆုံကိးတီၤဒဲးတဲဖျါထီၣ်ယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိဘၣ်,ဘၣ်ဆၣ်ပဖးလံာ်တဆၢဃုာ်ဒီးယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်လၢပသးပူၤကမၤစၢၤပုၤလၢပကသ့ၣ်ညါဆိလံာ်စီဆုံတတီၢ်န့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.

အဒိ,ပကသံကွၢ်,လံာ်တၢ်မိၤရှုထီၣ်လိတၢ်မနုၤလၢယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဝဲလဲၣ်?ကလံာ်,လၢတၢ်အဂၤအကျိ,အဝဲထီၣ်လိကစၢ်ယွၢ်မ့ၢ်ကစၢ်ယွၢ်လၢအတုၤလီၤတၢ်ခဲလၢာ်လီၤဒီးအဝဲတဲဘၣ်ဃးပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢယွၢ်ဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤဒ်လဲၣ်?ဂ့ၢ်လဲၣ်,အဝဲထီၣ်လိပုၤလၢပမ့ၢ်တၢ်ဘၣ်တ့ၣ်,လၢပဘၣ်တၢ်တ့ၣ်လီၤပုၤလၢယွၢ်အက့ၢ်အဂီၢ်,ဒီးကစၢ်ယွၢ်မၤလိာ်ပုၤလၢပကပာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒိတဘျီညါလီၤ.တၢ်မၤလိန့ၣ်လံာ်စီဆုံအ

တီးတဲဘဉ်ဃးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢယွၤဂ့ၢ်ပီညါဘဉ်ဂ့ၢ်ဘဉ်ဝီအပူၤမ့ၢ်တၢ်မၤဆူၣ်ထီၣ်တၢ်အဒိၣ်ကတၢၢ်လၢတၢ်ထုး ထီၣ်လံာ်စီဆံၣ်အဒိၣ်ပညီလၢပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပီညါဘဉ်ဂ့ၢ်ဘဉ်ဝီတဖၣ်ဟ့ၣ်လီၤဝဲလီၤ.

တၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိမၤစၢၤတၢ်ထုထီၣ်လံာ်အဒိၣ်ပညီန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လုၢ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်ဒၣ်ကယၢၢ်,ပကြၢးပၣ်သ့ၣ်ပၣ်သးစ့ၢ်ကီးလၢက့ၢ်အရ့ဒိၣ်တဖၣ်လၢအကြီပတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆံၣ်အဒိၣ်ပညီလီၤ.

တၢ်ကြီတၢ် Hindrance

ပတဲတ့ၢ်လံကျဲလၢပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပီညါဘဉ်ဂ့ၢ်ဘဉ်ဝီတဖၣ်ကျိၣ်ထံလံာ်စီဆံၣ်ဒီဖျါအမၤဆံးလီၤအတက့ၢ်, အဝဲသ့ၣ်ပၣ်သးထဲတၢ်လၢအဖျါရဲၣ်ဒီးဖျါကဒုလၢလံာ်စီဆံၣ်အပူၤဒီးပၣ်တ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်အကလၢအအိၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်ပူၤအဂ့ၢ်လီၤ.

ဘဉ်ဆဉ်သနၢ်က့တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတဒီ,ကစၢ်ယွၤဒုးဟူးဂဲၤအကလုၢ်ကထိလၢကကတိၤတၢ်ဒီးပုၤလၢကျဲအါတီၤ,ဒီးအဝဲမၤဒီဖျါလၢပလိၣ်ဘဉ်အတၢ်မၤစၢၤလၢက့ၢ်ကီးကဟးဒီးအပူၤလီၤ.အဃိဒီးဖဲပမ့ၢ်ပၣ်သ့ၣ်ပၣ်သးထဲတၢ်ဂ့ၢ်တနီၤဒီး,ပပၣ်တ့ၢ်တၢ်အကအါမံၤလၢကစၢ်ယွၤအဲၣ်ဒီးဟ့ၣ်ပုၤလၢလံာ်စီဆံၣ်အပူၤလီၤ.

ပတဲသ့လၢကျဲအါဘိလၢလံာ်စီဆံၣ်န့ၣ်ဘဉ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢကကတိၤတၢ်ဒီးပုၤလၢကျဲအါဘိလီၤ.သနၢ်က့ကျဲတဘိလၢအကဲဘျးမ့ၢ်တၢ်ကတိၤတၢ်ဒီးပုၤလၢတၢ်အနၢ်သၢနၢ်လၢလံာ်စီဆံၣ်ဒီတဘျီအပူၤလီၤ.

တၢ်တတီၤ,လံာ်စီဆံၣ်အဆၢတဖၣ်ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ပၢၢ်လီၤ.အဝဲန့ၣ်ပကတဲလၢ,အဝဲသ့ၣ်ပံးန့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအဖျါရဲၣ်ဒီးဖျါကဒုလၢပကြၢးသ့ၣ်ညါဒီးန့ၣ်လီၤ.အဝဲအံၤမ့ၢ်ယွၤဂ့ၢ်ပီညါဘဉ်ဂ့ၢ်အဂံၢ်အဘါလီၤ.အဖီတၢ်မ့ၢ်ဒ်သိးကမၤဆံးလီၤဒီးပၣ်ဖိၣ်ဃုာ်တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤလၢကကဲထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပီညါဘဉ်ဂ့ၢ်ဘဉ်ဝီအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်လီၤ.

သနၢ်က့တကတီၢ်ဃီ,လံာ်စီဆံၣ်အဆၢတဖၣ်ဟ့ၣ်စ့ၢ်ကီးတၢ်သိၣ်လိလီၤလီၤလီၤ.အဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်နဲၣ်လိလၢအဖျါရဲၣ်ဒီးဖျါကဒုလၢပကပိာ်ထွဲမ့ၢ်ဟးရဲၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဒီးတၢ်အအံၤလီၤ.အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအဖျါရဲၣ်ဖဲပပးကစၢ်ယွၤအကလုၢ်ကထိဖဲအကဟ့ၣ်လီၤတၢ်မၤလိာ်အဆၢကတီၢ်လီၤ.ဘဉ်ဆဉ်လံာ်အဆၢလၢအတဲပုၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤယိယိဒ်လဲာ်နဲၣ်ဖျါတၢ်မၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဝါအမူဒါတဖၣ်လီၤ.

စီၤပီလူးတဲပုၤအတၢ်ထံၣ်ရဲၣ်ဖဲ ၂တံၤမသး၃၁၆,၁၇၇လီၤ.ပကကနၢ်သကိးအတၢ်ကတိၤတဘျီကဒီးလီၤ.

ကယဲၢ်တၢ်ကွဲးအသးခဲလၢာ်န့ၣ်,ကွဲးအသးလၢယွၤအသးစီဆံၣ်,ဒီးတုၤလၢသိၣ်တၢ်သီတၢ်အဂီၢ်,လၢသိၣ်ဃီတၢ်အဂီၢ်,လၢသိၣ်လိန့ၣ်လိတၢ်လၢတၢ်တီတၢ်လီၤအပူၤအဂီၢ်,ဒ်သိးယွၤအပုၤကညီကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်,ဒီးကအိၣ်ကတဲာ်ကတီၤအသးလၢလၢပုၤပုၤ,လၢကယဲၢ်တၢ်မၤတုၤတမံၤလၢလၢအဂီၢ်လီၤ. (၂တံၤမသး၃၁၆,၁၇၇).

လၢစီၤပီလူးအဂီၢ်,လံာ်စီဆံၣ်ခဲလၢာ်ဘဉ်တၢ်ကွဲးအီၤဒ်သိးကကဲထီၣ်တၢ်န့ၣ်လိပကျဲလီၤ.

လၢသၢတီၤတတီၤ,လံာ်စီဆံၣ်အဆၢတဖၣ်အိၣ်စ့ၢ်ကီးဒီးအတၢ်ဟ့ၣ်လၢအဘဉ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်ကတိၤတၢ်ဒီးပုၤဖးလံာ်ဖိအတၢ်တူၢ်ဘဉ်လၢအဖျါရဲၣ်မ့ၢ်တုၤဖျါကဒုမ့ၢ်ဂ့ၢ်လီၤ.လံာ်စီဆံၣ်ကတိၤတၢ်ဒီးပတၢ်ပၣ်သးအဒိၣ်ကတၢၢ်ဖျါဖျါဖျါဖဲပပးလံာ်လံာ်စံးထီၣ်ပကြၢၤ,မ့ၢ်တမ့ၢ်လံာ်အကလၢပုၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်တဖၣ်သးစၢၢ်ဆၢလၢတၢ်ပၣ်သ့ၣ်ပၣ်သးအခါလီၤ.သနၢ်က့လံာ်စီဆံၣ်အဆၢကိးဆၢဒီးထိးဘဉ်ပတၢ်ပၣ်သ့ၣ်ပၣ်သးသ့လီၤ.

ပၣ်အဒိလံာ်မးသဲ ၂၂:၃၇-၄၀,ဖဲယုာ်ရှူးတဲဘဉ်ဃးလံာ်စီဆံၣ်အသီတကကြူၢ်လၢကျဲဒ်အံၤ- “ဒီးယုာ်ရှူးစံးဘဉ်အီၤ,အဲၣ်ယွၤနကစၢ်လၢနသ့ၣ်ကံာ်သးလဲ,ဒီးနသးဒီဖျါညါ,ဒီးနတၢ်ကူၣ်တၢ်ဖးတုၤအလၢာ်တက့ၢ်.အအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤလိအဒိၣ်ထံး,ဒီးအဖးဒိၣ်တထံာ်လီၤ.ဒီးခံထံာ်တထံာ်န့ၣ်,လီၤကံာ်လၢအီၤလီၤ.အဲၣ်ပုၤလၢနဃၢၤဒ်နအဲၣ်

လီၤနသးဒၣ်နဲအသိးန့ၣ်တက့ၢ်.တၢ်လၢတၢ်မၤလိာ်ခံထံၣ်အံၤ,ဝံအကလုၢ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ,လီၤစဲၤဝဲလၢအံၤခဲလၢာ်လီၤ”. (မးသဲ ၂၂:၃၇-၄၀).

လၢလံာ်စီဆုံအပူၤန့ၣ်,တၢ်အဲၣ်မ့ၢ်တၢ်ထံၣ်တခါလၢအဘၣ်ဒိပသးဒိၣ်နီၣ်မးလီၤ.ဒီးလၢကစၢ်ယုၣ်ဂူးအဂီၢ်,တၢ်အဲၣ်မ့ၢ်တၢ်ရူဒိၣ်ကတၢ်လၢပတၢ်န့ၣ်အပူၤလီၤ.ပှၤကွဲးလံာ်စီဆုံတဖၣ်ကိးပှၤလၢပကပလၢာ်ဘၣ်တၢ်တူၢ်ဘၣ်လၢအစီဆုံတဖၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်ဆၢမ့ၢ်လၢလၢအတၢ်ကွဲးကမၤဆူၣ်ထီၣ်ပသးလၢပကသးဟ့ၣ်ဒဲးဘးဒီးတၢ်အစၢတဖၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်ဆၢမ့ၢ်လၢလၢပကဟီၣ်ဒီးမုၢ်လၢသးခုဒီးလဲၤခီဖျိဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်ဖဲအဖးဘၣ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးတဖၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆုံလၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးအံၤလၢအအိၣ်ဒီးအတၢ်ကတိၤပာ်အါမံၤအံၤအဃိပကြၢးဃုထံၣ်န့ၣ်ထဲယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်တဖၣ်လၢလံာ်စီဆုံအပူၤဘၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအရူဒိၣ်လၢပကသ့ၣ်ညါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလီၤ.သန့က့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်သကဲးပဝးလၢအဂ့ၢ်ဒီးတၢ်ပလၢာ်ဘၣ်လၢအဘၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်လၢအရူဒိၣ်ဒိၣ်မးလီၤ.လံာ်စီဆုံအတၢ်ထူးတၢ်တီၤအိၣ်ခိးပှၤလၢပကဃုထံၣ်န့ၣ်အခီပညါလီၤတံၢ်လီၤဆဲးလီၤ.သန့က့ၢ်ထူးထီၣ်လံာ်စီဆုံအခီပညါလီၤတံၢ်လီၤဆဲးကဘၣ်လဲၣ်တူၤလၢအအိးထီၣ်တၢ်လၢလံာ်စီဆုံဟ့ၣ်လီၤပှၤတဖၣ်လီၤ.

အဃိဒီးယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိဟ့ၣ်ပှၤတၢ်အလုၢ်အပှၤအါမံၤဒီးတၢ်ဘၣ်ယိာ်အါမံၤစ့ၢ်ကိးလီၤ.အဝဲသ့ၣ်မၤဆူၣ်ထီၣ်ခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူ,တၢ်ဘၣ်ထွဲလၢပှၤတဝၢပှၤ,ဒီးတၢ်ထူးထီၣ်လံာ်စီဆုံအခီပညါလၢကျဲအါတီလီၤ.သန့က့ၢ်အဝဲသ့ၣ်တြီစ့ၢ်ကိးပယွၤဂ့ၢ်ပိညါအဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်သၢမံၤအံၤစ့ၢ်ကိးလီၤ.

တၢ်ကတိၤလၢခံ Conclusion

လၢတၢ်မၤလိာ်အံၤအပူၤပဃုဃိထံတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်တဖၣ်ဒီးယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီတဖၣ်လီၤ.ဒီးပဟဲတူၤလၢတၢ်န့ၣ်ပၢါအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်ဒီးဘၣ်မနုၤအဃိအရူဒိၣ်လဲၣ်လီၤ.ပထံၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်ကဲထီၣ်လၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီအပူၤဒ်လဲၣ်ဒီးပဃုဃိထံတၢ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်လုၢ်တၢ်ပှၤဒီးတၢ်ဘၣ်ယိာ်တဖၣ်လီၤ.

တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ကတိၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိတဖၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအရူဒိၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီလီၤ.ပကြၢးသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်လၢအပာ်ဖျါဒီးဒိသဒၢခရံၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်မူလီၤ.လၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအဃိ,ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဆိမ့ၢ်တၢ်လၢအရူဒိၣ်ဒိၣ်မးလၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝီလၢန့ၣ်ကယၤတဖၣ်အပူၤဒီးအဝဲသ့ၣ်အရူဒိၣ်လၢပကသ့ၣ်ထီၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအဘၣ်လၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤလီၤ.